




3 اقتصادی

 پشت پرده ممنوعیت واردات خودرو چیست؟

هزاران خودروی وارداتی در گمرک های کشور، خاک می خورند. این خودروها، نه 
قاچاق هستند و نه از دزدها بازپس گرفته شده اند و نه اموال بلامالک اند. این ها را 
شرکت های مجوز دار، پس از طی مراحل قانونی وارد کشور کرده اند؛ در داخل هم 

هزاران نفر، برای دریافت این خودروها ثبت نام کرده و پیش پرداخت داده اند.
اما در کنار این روند کاملًا متعارف و قانونی، مسؤولانی وجود دارند که برخلاف نام 

شان، اساساً مسؤول و پاسخگو نیستند.
آنها در ماه های اخیر، ناگهان تصمیم گرفته اند نه تنها واردات خودرو به داخل 
را ممنوع کنند بلکه از ترخیص خوردوهایی که وارد گمرک شده اند نیز جلوگیری 

نمایند!
معنای این کار چیزی نیست جز:

-متوقف کردن صدها میلیارد تومان از سرمایه مردم! 
-ترفند ظالمانه برای افزایش قیمت خودروها )خارجی و داخلی(!

-تشدید بی اعتمادی مردم! 
-دادن علامت منفی به طرف های خارجی مبنی بر این که به ایران اعتماد نکنید، 

ما دمدمی مزاج هستیم!
- و البته سودهای بادآورده برای بعضی!

نگاه کنید: قانونی تصویب می شود، عده ای بر اساس همان قانون شروع به تجارت 
می کنند، افرادی در این روند استخدام می شوند، کسانی می خرند و دیگرانی می 
فروشند، دهها هزار چک دست به دست می شود ، یک زنجیره کسب و کار شکل 
می گیرد و گردش مالی در کشور ایجاد می شود... و ناگهان یک عده که باید نگهبان 
این جریان قانونی باشند، تصمیم می گیرند همه این روند را "ناگهان" متوقف کنند، 
برایشان هم مهم نیست که سرمایه های مردم از بین برود، چک های زیادی برگشت 

بخورد، افراد زیادی از کار بی کار شوند!
واقعاً در کدام کشوری مسؤولان چنین هتاکانه و بی پروا با قوانین و مقررات و با 
سرمایه های مردم و بخش خصوصی بازی می کنند و به کسی هم پاسخگو نیستند؟!

پشت پرده این تصمیمات خلق الساعه منافع چه کسانی نهفته است؟
ماجرای اخیر توقف ناگهانی ورود خودرو به کشور، مرا به یاد پرونده دستکاری 
ناگهانی تعرفه موبایل در دولت احمدی نژاد انداخت که ناگهان تعرفه اش را بالا بردند 
و پس از آن که موبایل های وارداتی خودشان را به قیمت های بالا فروختند و سود 

میلیاردی کردند، دوباره تعرفه را پایین آوردند!
آیا امروز نیز ماجرایی مشابه در جریان است؟

 این گونه رفتارهای غیر مدنی، چه در دوران احمدی نژاد رخ دهد و چه در دولت 
روحانی، مردم را می آزارد.

مردم به روحانی رأی دادند که بساط این گونه تصمیمات ضدمردمی گرفته شود ولی 
عده ای که در دولت حضور دارند، بی اعتنا به منافع رأی دهندگان، با بی شرمی تمام 
در حال گران کردن خودرو هستند، آن هم در شرایطی که ایرانیان ، همین الان هم 
خودرو را گران تر از مردم سایر نقاط جهان می خرند. با این حال گویا طمع بعضی ها 
تمامی ندارد. وقتی قیمت برخی خودروها در 2 ماه اخیر تا 80 میلیون تومان افزایش 
پیدا می کند، معلوم است که چه پول های کلانی در حال جابجایی است! البته امواج 
این گرانی فقط درخودروهای وارداتی متوقف نمی شود و خودروهای داخلی را نیز 

در بر می گیرد.
آقای روحانی! خودتان وارد این ماجرا شوید و از وزرای مربوطه توضیح بخواهید و 
البته به آنچه می گویند بسنده نکنید و بیشتر تحقیق نمایید؛ قطعاً به نکات جالبی 
خواهید رسید و بر خود خواهید لرزید که چگونه با اعتبار و حیثیت شما هم بازی می 

کنند! شما وکیل مردم هستید، نگذارید خون مردم را در شیشه کنند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

ممنوعیت واردات از اختیارات دولت نیست
وزیر صنعت، معدن و تجارت، گفت: لیست بالغ بر ۶۹0 قلم کالا را تقدیم هیات 
وزیران کرده ایم تا با تصویب دولت بتوانیم حمایت بیشتری از تولید داخلی به وسیله 
تعرفه داشته باشیم.   محمد شریعتمداری درخصوص نشست مشترک با فراکسیون 
مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: در این جلسه سوالات تخصصی 
مختلفی را مطرح کردند که پاسخگویی به برخی از آنها به جلسات دیگر موکول شد. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در برخی از حوزه ها پاسخ های لازم به 
نمایندگان داده شد، گفت: یکی از مهم ترین این موارد دغدغه جدی نمایندگان در 
خصوص موضوع مدیریت بر واردات بود که به ماده 22 قانون دائمی کردن برخی از 
مفاد قوانین برنامه سنواتی که در آنجا دولت تنها مجاز است با وضع تعرفه با واردات 
مقابله کند و ممنوعیت واردات از اختیارات دولت نیست اشاره شد. وی با شاره به اینکه 
امیدواریم در اصلاحات بعدی مجلس شورای اسلامی در خصوص اختیارات دولت در 
زمینه ممنوعیت واردات در این زمینه اقدام کند، ادامه داد: تا زمانی که این اصلاحات 
انجام شود با استفاده از تعرفه حداکثر تلاش می کنیم در مورد برخی از کالاهایی که 
تولید داخلی دارند محدودیت هایی اعمال شود. شریعتمداری، اضافه کرد: لیست بالغ 
بر ۶۹0 قلم کالا را تقدیم هیات وزیران کرده ایم تا با تصویب دولت بتوانیم حمایت 
بیشتری از تولید داخلی به وسیله تعرفه داشته باشیم.  وی با تاکید بر اینکه دیگر 
موضوع مطرح شده دیگر در خصوص توجه بیشتر به معادن بود که در این جلسه 
تهیه نقشه راه چهار ساله توسعه معدنی کشور را تشریح کردیم تا نمایندگان مردم 
در مجلس در جریان این مسئله قرار بگیرند و این نقشه راه را به کمیسیون ها ارائه 
کرده ایم تا نمایندگان نظرات خود را انتقال دهند، عنوان کرد: توضیحی در خصوص 
تهیه سند استراتژی توسعه صنعت ایران و مسیر طی شده برای رسیدن به آن ارائه 
شد. وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در خصوص تو سعه شهرک های 
صنعتی و نقش سازمان های توسعه ای مانند ایدرو در توسعه مناطق محروم و روستایی 
نمایندگان دغدغه داشتند، خاطرنشان کرد: برنمه های دولت دوازدهم در این زمینه در 

جلسات آینده برای نمایندگان تشریح می شود.

بانک مرکزی هشدار داد

»موسسه قرض الحسنه خاتم الانبیاء«  غیر مجاز است
بانک مرکزی با اعلام اینکه »موسسه قرض الحسنه خاتم الانبیاء« فاقد هر گونه 
مجوزی برای فعالیت از سوی این بانک است نسبت به سپرده گذاری و یا همکاری 

با آن هشدار داد.
به گزارش ایسنا، با وجود اینکه فعالیت تمامی موسسات بزرگ غیرمجاز به پایان 
رسیده و می توان گفت که هیچ یک از موسسات مالی و اعتباری که قبلا به طور 
گسترده ای فعالیت می کردند اکنون هیچ گونه فعالیتی در بازار پول ندارند، اما همچنان 
هستند موسسات و یا صندوق های قرض الحسنه ای که به طور غیرمجاز و بدون مجوز 
فعالیت در بازار رسمی پول به کار خود ادامه می دهند. در مدت اخیر بانک مرکزی طی 
اطلاعیه هایی اسامی چند موسسه اعتباری غیرمجاز را اعلام و نسبت به سپرده گذاری 
در آن ها هشدار داده بود. در تازه ترین اعلام بانک مرکزی از موسسه قرض الحسنه 
خاتم الانبیاء نام برده شده و ظاهرا این موسسه در برخی مناطق اقدام به انتشار 
غیرقانونی اوراق گواهی سپرده سرمایه گذاری می کند. این در حالی است که موسسه 
قرض الحسنه خاتم الانبیاء هیچ گونه مجوز از بانک مرکزی نداشته و تمام واحدهای 
آن تحت هر عنوانی غیرقانونی است. طبق اعلام بانک مرکزی اوراق گواهی سپرده 
سرمایه گذاری منتشر شده از سوی این موسسه که همراه با درج عبارت جعلی »تحت 
نظارت بانک مرکزی« در قبال خرید اموال منقول و غیرمنقول عموم مردم به آن ها 
واگذار شده هیچ گونه اعتبار و ارزشی نداشته و مغایر با قوانین و مقررات است. از این 
رو مردم باید برای جلوگیری از به مخاطره افتادن اموال خود از هر گونه ارتباط با این 
موسسه به ویژه افتتاح سپرده و اخذ گواهی در قبال فروش اموال منقول و غیرمنقول 
خود جدا خودداری کرده و از پذیرش گواهی های موصوف از اشخاص ثالث تحت 
هر عنوانی پرهیز کنند. این در حالی است که پیش تر نیز بانک مرکزی نسبت به 
فعالیت چند موسسه دیگر هشدار داده و نام هایی همچون حافظ، دانشگاهیان علم و 
صنعت، آینده سازی میهن، کشاورزی توسعه البرز و واحد اعتباری ولیعصر را به عنوان 
موسسات فاقد مجوز از بانک مرکزی اعلام و تأکید کرده بود که هرگونه سپرده گذاری 

در آن ها با تعهدی از سوی این بانک همراه نیست.
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معاون وزیرصنعت،معدن و تجارت گفت:»قراردادهای منعقد شده با خودروسازان 
فرانسوی طبق روال در حال انجام است و هیچ گونه خللی در اجرای آن بوجود 

نیامده است.« 
منصور معظمی در حاشیه افتتاح نمایشگاه بین المللی خودرو با بیان اینکه 
صنعت خودرو یک صنعت استراتژیک است،اظهارداشت؛» طبق آمارها، حدود ۱۹ 
میلیون دستگاه خودرو در کشور وجود دارد که در حال تردد هستند؛ به این معنا 

که تقریبا هر خانوار ایرانی دارای یک خودرو است.«
وی افزود:»واقعیت این است که به لحاظ مسایل شهری باید به سمتی برویم 
که تلاش کنیم حمل و نقل عمومی را توسعه دهیم و مردم ناچار نباشند برای 

سفرهای درون شهری از خودروهای شخصی استفاده کنند.«
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد:» در حال حاضر اکثریت رفت 
و آمدها به خصوص در کلانشهرها به صورت تک سرنشین است. بنا بر اعلام 

راهنمایی و رانندگی، حدود ۶0 تا ۷0 درصد سفرها تک سرنشین است.«
معظمی ادامه داد:»اگر از منظر تولید که نگاه کنیم، بنا بر گزارش ها امسال نسبت 
به سال گذشته بیش از ۵0 درصد از نظر فضایی که شرکت ها گرفتند، حدود ۴0 

شرکت حضور دارند.«
او با بیان اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت روی بحث کیفیت به شدت 
حساس است و نسبت به گذشته سخت گیری بیشتری را دارد،عنوان کرد:»در 

آخرین جلسه ای که با وزیر صنعت،معدن و تجارت داشتیم، بر روی این موضوع 
تاکید شد؛بنابراین آنچه که ما از خودروسازان انتظار داریم، این است که اولویت را 

روی کیفیت بگذارند؛ ضمن این که روند صنعت خودرو افزایش کیفیت است.«
قرارداد با فرانسوی ها

معظمی همچنین با تاکید بر اینکه هیچ تغییری در قرارداد توتال فرانسه با ایران 
بوجود نیامده، گفت:»تضامین لازم از خودروسازان خارجی برای همکاری دوجانبه 

با ایران اخذ شده و جای نگرانی وجود ندارد.«
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه اظهارات 
مدیرعامل توتال فرانسه شایعه خلل در همکاری خودروسازان فرانسوی با ایران را 
قوت بخشیده است، در پاسخ به سوال خبرآنلاین گفت:» قراردادهای منعقد شده با 
خودروسازان فرانسوی طبق روال در حال انجام است و هیچ گونه خللی در اجرای 

آن بوجود نیامده است.«
وی تصریح کرد:» قرارداد رنو هیچ گونه ابهامی ندارد و بدون مشکل در حال اجرا 

است و من دلیل این را نمی فهمم قرارداد رنو با ابهام مواجه است.«
به گفته معظمی، تمام تضمین های لازم از خودروسازان خارجی برای همکاری 

با ایران مطابق با قراردادهای منعقد شده اخذ شده است.
معظمی با بیان اینکه دو نوع شرکت خارجی در همکاری مستقیم با ایرانی 
ها هستند که برخی از آنها مستقیم خودرو به ایران صادر کرده و برخی از 
آنها با بقیه شراکت می کنند،عنوان کرد:» البته افرادی که ترجیح می دهند 
به صورت صادرات به بازار ایران ورود پیدا کنند باید حتما نمایندگی فروش و 
خدمت پس از فروش داشته باشند، اما برخی دیگر که با خودروسازان ایران 
شریک شده اند باید در ایران سرمایه گذاری داشته و ۳0 درصد تولیدات خود 

را نیز صادر کنند.«
معاون وزیر صنعت گفت:»برای اینکه محصولات ایران، صادراتی بوده و در 

بازارهای جهانی حضور داشته باشد باید رقابت را در دستور کار قرار دهیم.«
وی افزود:» این جزئی از سیاست های وزارت صنعت است که تولیدات صرفا به 

بازار داخلی محدود نشده و ۳0 درصد آن به بازارهای خارجی صادر شود.«
معاون وزیر صنعت در خصوص مشارکت قطعه سازان در قراردادهای خارجی 
نیز گفت:» قطعه سازان باید فعالیت خود را توسعه و ارتقا دهند؛ این در شرایطی 
است که متاسفانه سرمایه گذاری در قطعه سازی ها طی سالهای اخیر بسیار کم 
شده است و اکنون باید به لحاط تنوع محصولات و نیروی انسانی ظرفیت های را 
ارتقا داد، اما تاکید شده که حتما باید ۶0 قطعه ساز ایرانی برای ارتقای محصولات 

خود گام بردارند.«

معاون وزیرصنعت،معدن و تجارت:

قرارداد خودروسازان با فرانسوی ها پابرجاست

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
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۹۴۴8 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عباس لیلی .)م 

الف۵۹۱۴(
۳- رای شماره ۱۳۹۶۶0۳۳000۱0۱0۵۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳000۱00۱۷2۵ خانم لیلی آرامش فرزند 
حسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۳ مترمربع پلاک شماره ۱0۴20 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عالیه الماسی .)م الف ۵۶0۴(
۴- رای شماره ۱۳۹۶۶0۳۳000۱0۱2۵۴۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳000۱000۳8۶ آقای منصور بابائی زاده 
فرزند پاپی حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 8۵/۱۳ مترمربع پلاک شماره 

۱۱0۴۴ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف ۵۹۳0(
۵- رای شماره ۱۳۹۶۶0۳۳000۱0۱2۵۴۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳000۱000۳8۷ آقای عابدین بابائی زاده 
فرزند پاپی حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 8۵/۱۳ مترمربع پلاک شماره 

۱۱0۴۴ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف ۵۹۳0(

۶- رای شماره ۱۳۹۶۶0۳۳000۱0۱22۵۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳000۱00۱2۴8 خانم منیره جهان بخش 
فرزند غلامعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱2/۵0 مترمربع پلاک شماره ۱0۴۷۳/۳0 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عبدالعلی خداپرست .)م الف ۵۹۳۴(
۷- رای شماره ۱۳۹۶۶0۳۳000۱0۱۱82۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳000۱00088۴ آقای غلامرضا حیدریان 
هفتادر فرزند لطفعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶2/۹0 مترمربع پلاک شماره ۱0۴۷۳ اصلی واقع در قم 
بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از شمسی - اقدس - مهین تاج - فروغ - هما 

همگی دادبان وراث مرتضی دادبان .)م الف ۵۹۵۷(
8- رای شماره ۱۳۹۶۶0۳۳000۱0۱۱۵۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳000۱00۱8۹۹ خانم لیلی آرامش فرزند 
حسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۶/0۶ مترمربع پلاک شماره ۱0۳2۵ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۵۹۶۴(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/08/21 
تاریخ انتشار دوم: 1396/09/07
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202200۶ شماره  رای   -۱
متولد  قوچعلی  فرزند  نجات  مهتاب  خانم   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳000200۶۴۹۵
۱۳۴۱/۹/۱0 در قسمت یاز ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۱۹/۷۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۱۷2- اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رضا بیگدلی آذری 

.)م الف ۵۹۱۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۳2۹۵ شماره  رای   -2
۱۳۹۳۱۱۴۴۳000200۱22۷ آقای مهدی رضائی فرزند حسین در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 مترمربع پلاک 
شماره ۴۵۳ فرعی از ۱8۷۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از بیت اله خدابنده لو .)م الف ۵۹20(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202220۵ شماره  رای   -۳
متولد  آقا  حاجی  فرزند  مهری  غلامرضا  آقای   ۱۳۹۳۱۱۴۴۳0002000۱۷۱
۱۳۴0/۱2/2 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۵۴/۶۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2۳۷۹- اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم با حفظ سند صلح عمری شماره ۱۳۹0/2/۳0-۴۷۹۹ 

دفتر ۶۴ قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۹2۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۱۴۹8 شماره  رای   -۴
متولد  حکمعلی  فرزند  زاده  غیبی  ارشد  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳000200۵۷۶۶
۱۳۴۷/۵/۷ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۳۷ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 2۱۴۶ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م 

الف ۵۹2۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳00020۱۱۹۷۷ شماره  رای   -۵
۱۳۹2۱۱۴۴۳000200۳۷۴8 آقای مصطفی محبی نژاد فرزند اصغر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹2/۷۱ مترمربع پلاک 
شماره ۳۴ فرعی از 2۴۵۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن محبی نژاد .)م الف ۵۹۳8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۳۷20 شماره  رای   -۶
۱۳۹۶۱۱۴۴۳00020008۷۶ آقای عبد الناصر فضل نیا فرزند جواد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵8/08 مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۵ فرعی از ۱۷۵۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۹۳۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۳۷2۱ شماره  رای   -۷
۱۳۹۶۱۱۴۴۳0002000۶02 آقای ابوالقاسم حیدری فرزند جانعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۵/۷۵ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از ۱۹۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از براتعلی گل محمدی .)م الف ۵۹۳۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۱۵۹۶ شماره  رای   -8
۱۳۹۱۱۱۴۴۳00020۱۴۳۵۵ آقای محمود ضیائی فرد فرزند ابوالقاسم در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 80/۳0 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 2۴۹8- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۹۳۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳0002022۱۹۹ شماره  رای   -۹
۱۳۹۱۱۱۴۴۳000200۶۷8۹ آقای محسن محمدی صابر فرزند عباس متولد 
۱/۱/ ۱۳۵۱در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 80/۴8 مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 2۳۷2 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مصطفی حیدری .)م 

الف ۵۹۴۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۳208 شماره  رای   -۱0
۱۳۹۳۱۱۴۴۳0002000۷۳۳ آقای سعید ولی خانی فرزند محمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۱/8۵ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2۱۹0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صدیقه و احترام نصرالهی و حسین و جواد شریف 

زاده .)م الف ۵۹۴۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۳2۱۳ شماره  رای   -۱۱
از  ۱۳۹۶۱۱۴۴۳0002000۷0۶ خانم اختر جباری فرزند جلیل در قسمتی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۷/80 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2۱8۵و 2۱8۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رضا بیگدلی .)م الف ۵۹۴0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳00020220۴۳ شماره  رای   -۱2
۱۳۹2۱۱۴۴۳0002002۹۷۹ آقای حسن زند فرزند عباسعلی متولد ۱۳۵۶/۶/8 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳22- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای شعبان زندی .)م الف ۵۹۵0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۱۷0۴ شماره  رای   -۱۳
۱۳۹۱۱۱۴۴۳000200۶۷۵۳ آقای مسیح اله حبیب اللهی فرزند یونس متولد 
۱۳۶۴/۱۱/۱۴ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 

مساحت ۵۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳0۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خانم فاطمه حسینی .)م 

الف ۵۹۵۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳00020۱۹۴۳۴ شماره  رای   -۱۴
۱۳۹2۱۱۴۴۳0002002۵0۵ آقای اصغر کریمی فرزند کتاب در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 8۳/۴8 مترمربع پلاک 
شماره ۶8 فرعی از ۱۹۳۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۹۵۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳0002002۱8۶ شماره  رای   -۱۵
۱۳۹۱۱۱۴۴۳000200۹۷8۹ آقای حسین میر قیصری فرزند میر قربان در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۹ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱82۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۹۴۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳0002022۴0۵ شماره  رای   -۱۶
۱۳۹۱۱۱۴۴۳000200۵۶۷8 آقای حسینعلی پاک زاد عیدی فرزند قندعلی 
متولد ۱۳۵۷/۱/۱ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۱۹/۱۱ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2۱۹۱ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عبدالعلی بیگدلی آذری 

ورثه رضا بیگدلی آذری .)م الف ۵۹۶۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶0۳۳000202۱۶۹۹ شماره  رای   -۱۷
۱۳۹۱۱۱۴۴۳00020۱۵۷8۴ آقای حسین نوروزی بهزاد فرزند قاسمعلی متولد 
۱۳۳8/2/۱ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۳۷/۵۳ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 2۱۷۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از زهرا شاکری .)م الف 

)۵۹۶۱
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
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آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

جعفر محمدی* 

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره(، از آمادگی کمیته امداد برای 
کمک به دولت برای شناسایی افراد مشمول دریافت یارانه خبر داد و 
گفت: نیمی از دریافت کنندگان یارانه نقدی باید از این طرح حذف و 

منابع حاصله در تولید و سرمایه گذاری تزریق شود. 
پرویز فتاح با تاکید بر ضرورت اصلاح مسیر هدفمندی یارانه ها، 
گفت: در خصوص هدفمندی یارانه ها معتقدم که وضعیت مالی 
کشور به گونه ای است که نباید ۷۶ میلیون نفر یارانه دریافت کنند.

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره(، با بیان اینکه باید نصف 
جمعیت کشور که مشمول دریافت یارانه هستند از دریافت آن حذف 
شوند، افزود: با حذف ۳۶ میلیون نفر مشمول این طرح، منابع کلانی 
عاید کشور می شود و وضعیت اقتصادی کشور بهبود چشمگیری را 

شاهد خواهد بود.

فتاح با تاکید بر اینکه تنها ۳۶میلیون نفر ایرانی باید مشمول 
دریافت یارانه باشند، گفت: افراد تحت پوشش کمیته امداد، بهزیستی، 
کارمندانی که دریافتی آن ها زیر۳ میلیون تومان است و همچنین 
بازنشسته ها از جمله افراد مستحق دریافت یارانه هستند که همه این 

افراد 20 میلیون نفر می شوند.
وی با بیان اینکه ۱۵ الی ۱۶ میلیون نفر که در دسته بندی یاد شده 
نبوده نیز باید به افراد مشمول دریافت یارانه افزوده شوند، تصریح کرد: 
طبق وعده داده شده کمیته امداد امام خمینی)ره( آماده همکاری 

با دولت برای شناسایی این حلقه مفقوده برای پرداخت یارانه است.
فتاح تاکید کرد: با حذف افراد مرفه از دریافت یارانه دولت می 
تواند این منابع کلان را در سرمایه گذاری ها، پروژه های عمرانی و 

تولیدی استفاده کند.

وی با بیان اینکه ما خواهان بر عهده گرفتن مسئولیت تقسیم یارانه 
ها نیستیم، گفت: شناسایی دهک ها با توجه به اظهار ناتوانی دولت در 

شناسایی اقشار مختلف می تواند با حمایت کمیته امداد انجام شود.
فتاح با تاکید بر اینکه در حال حاضر به هر مددجود در کمیته 
امداد ماهانه ۱۴8 هزار تومان داده می شود، افزود: کسانی که تحت 
پوشش کمیته امداد هستند ۳ برابر یارانه دریافت می کنند و افراد 
مرفه تنها ۴۵ هزار و ۵00 تومان؛ که اگر این میزان را نیز دریافت 
نکنند خللی در زندگی آن ها رخ نخواهد داد. رئیس کمیته امداد 
امام خمینی)ره(، با بیان اینکه در حذف اقشار مرفه از دریافت یارانه 
کمیته امداد ذی نفع نیست، تصریح کرد: امسال دریافتی کمیته امداد 
با حمایت مجلس سه برابر شده است از این رو تنها هدف از ارایه این 

پیشنها کمک به شناسایی این حلقه مفقوده بوده است.

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( :

تنها 3۶میلیون ایرانی باید مشمول دریافت یارانه شوند
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 برانکو:

مشکلی برای تمدید قرارداد با پرسپولیس 
وجود ندارد 

برانکو ایوانکوویچ سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: در مذاکراتم با پرسپولیس 
مشکلی خاصی برای تمدید قرارداد وجود ندارد و به احتمال زیاد قرارداد دو ساله 

جدیدی را به امضا می رسانم. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پس از جلسه با »حمیدرضا گرشاسبی« سرپرست 
باشگاه پرسپولیس در جمع خبرنگاران، گفت: بعد از هر بازی با مدیر باشگاه جلسه 
برگزار می کنم، اما این نخستین نشست من با گرشاسبی پس از انتخاب به عنوان 

مدیر باشگاه است.
وی ادامه داد: باشگاه علاقه مند به تمدید قرارداد با من است و در این جلسه در رابطه 

با این مساله صحبت شد و هر دو طرف به این اتفاق علاقه مند هستند. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: در صورت توافق قطعا باشگاه تضمینی برای 

آینده کار خود خواهد داشت و به زودی تکلیف تمام مسایل مشخص خواهد شد. 
وی تصریح کرد: بحث بعدی ما در جلسه امروز در رابطه با دیدار مقابل ذوب آهن 
و وضعیت مالی باشگاه بود. چیزی که مرا خوشحال می کند مثبت بودن روند مالی 

باشگاه است و این بسیار مهم خواهد بود. 
برانکو اظهار کرد: در حال حاضر مهم ترین مساله ثبات باشگاه است و در یک ماه 
اخیر مشکلاتی ایجاد شده بود. باید از بازیکنان به خاطر حرفه ای بودنشان در یک ماه 

اخیر تشکر کنم و آنها به خوبی شرایط را درک کردند. 
وی تاکید کرد: با توجه به شرایطی که می بینم اطمینان دارم باشگاه پرسپولیس 

همچنان به روند رو به رشد خود ادامه خواهد داد. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در رابطه با مشکلات پیش رو برای تمدید قرارداد با 
باشگاه پرسپولیس، گفت: در خصوص توافق باید مقدار دیگری صحبت داشته باشیم، 
اما به هر حال فکر نمی کنم مشکل خاصی وجود داشته باشد. هیچ مشکلی وجود 
ندارد و اگر الان وضعیت مشخص نشده برای این است که تازه مذاکرات آغاز شده 

اما چیزی که مشخص است مدت قرارداد جدید من خواهد بود که دو ساله است. 
برانکو در رابطه با زمان قطعی شدن تمدید قرارداد او با باشگاه پرسپولیس، اظهار کرد: 
نمی توانم دقیق بگویم چه زمانی بحث تمدید قرارداد من نهایی می شود، اما در این 
هفته بار دیگر با مدیر باشگاه جلسه خواهیم داشت. وی در رابطه با برنامه های باشگاه 
پرسپولیس برای نیم فصل، گفت: در نیم فصل دو بازی خواهیم داشت و نمی توانیم 

برای این زمان برنامه ریزی اردوی خارج از کشور داشته باشیم.
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران در خصوص قرعه کشی جام جهانی و احتمال 
همگروهی ایران و کرواسی، اظهار کرد: باید منتظر باشیم این مراسم برگزار شود و 
این اتفاق بسیار جالب خواهد بود. امکان دارد ایران با کرواسی همگروه شود و این 

چیز عجیبی نیست.
وی تاکید کرد: با توجه به قرار گرفتن ایران در سید سوم قرعه کشی جام جهانی 

قطعا در گروه قوی خواهد افتاد و همه از این مسابقات لذت خواهیم برد.
مربی اسبق تیم ملی کرواسی در رابطه با شرایط این تیم، اظهار کرد: کرواسی در 
سید دوم است اما باید بدانید بهترین تیم های دنیا در جام جهانی بازی می کنند و 

نمی شود از الان وضعیت هیچ تیمی را پیش بینی کرد.

آبی پوشان کمبود بازیکن متخصص دارند 

نامجو مطلق: استقلال با شفر هدفمند 
بازی می کند

یک پیشسکوت استقلال گفت: استقلال با وینفرد شفر از نظر فنی پیشرفت کرده 
و هدفمند بازی می کند.

مجید نامجو مطلق در گفت وگویی در مورد پیروزی 2 بر صفر استقلال مقابل 
بدون  فوتبال  اعتراف کنم که  باید  اول  اظهار داشت: در درجه  فولاد  گسترش 
تماشاگرانش جذابیتی ندارد و در واقع فوتبال بی تماشاگر نشاط و شادابی ندارد. 
امیدوارم کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال از جرایمی دیگری به جز محرومیت 
تماشاگران استفاده کند. از نظر فنی باید گفت نیمه اول بازی گسترش فولاد و 
استقلال سرد و بی روح بود و هر دو تیم حتی در بحث مالکیت توپ هم مشکل 
داشتند و طرح و برنامه ای برای حمله به دروازه ها دیده نمی شد. در نیمه دوم استقلال 
متحول شد و فوتبال بهتری بازی کرد و نبض بازی را در اختیار گرفت و در بحث 
مالکیت توپ هم بهتر عمل کرد در جابه جایی ها و انجام کارهای ترکیبی موفق بود و 
توانست 2 گل هم بزند. موقعیت های گلزنی بیشتری هم ایجاد کرد. به نظر بازیکنان 
استقلال در نیمه دوم خواسته کادر فنی را در زمین اجرا کردند. این پیروزی باعث 
می شود استقلال برای بازی های بعدی از نظر روحی و روانی بهتر باشد و انگیزه 
بیشتری برای موفقیت به دست آورده است. نامجو مطلق در مورد اینکه استقلال از 
نظر فنی با شفر پیشرفته داشته یا نه، گفت: استقلال با شفر پیشرفت داشته است. 
از نظر بدنی استقلال در گذشته از دقیقه ۶0 به بعد دچار افت محسوسی از نظر 
فیزیکی و بدنی می شد اما اکنون استقلال با شفر ۹0 دقیقه می دود و می جنگد در 
بحث های فنی هم هدفمندتر از گذشته فوتبال بازی می کند و می داند در زمین 
چه می خواهد. شاهد کارهای ترکیبی خوبی از استقلال شفر هستیم. وی با اشاره 
به کمبود بازیکن متخصص در استقلال گفت: اکنون استقلال در برخی پست ها 
کمبود بازیکن تخصصی دارد که این مسئله دیگر ربطی به سرمربی پیدا نمی کند. 
وقتی کاوه رضایی از استقلال جدا شد هنوز بازیکنی مثل آن جذب نشده است که 
بتواند هم در گلزنی و هم در کار بازی سازی به تیم کمک کند. در سال های قبل هم 
سجاد شهباززاده این کار را می کرد ولی در حال حاضر فرشید اسماعیلی که پست 
تخصصی اش هم نیست چنین کاری را انجام می دهد به نظر من استقلال از این 
ناحیه کمبود بازیکن دچار مشکل است. نامجو مطلق با اشاره به ضعف دیگر استقلال 
گفت: خط دفاع استقلال کند عمل می کند و در مواجهه با تیم های سرعتی به مشکل 
برخواهد خورد البته سیستم دفاعی استقلال نسبت به گذشته بسیار بهبود یافته و 
مدافعان با تمرکز خوبی کار می کنند استقلال در فاز دفاعی رشد خوبی داشته است.

آپ دیت:

با گل رضایی، شارلروا در جاده پیروزی گام 
برداشت

گلزنی مهاجم فصل گذشته تیم فوتبال استقلال تهران در تیم شارلروا مقابل 
حریفش در لیگ بلژیک بازتاب گسترده ای داشت.

به گزارش خبرگزاری فارس، روز  شنبه در ادامه مسابقات لیگ فوتبال بلژیک 
موسوم به »ژوپیلرق لیگ« شارلروا موفق شد 2 بر صفر به ورن  را شکست دهد و به 
چهارمین برد متوالی برسد. در این مسابقه کاوه رضایی، مهاجم ملی پوش کشورمان 
و فصل گذشته استقلال تهران، زننده گل دوم  تیمش در دقیقه ۷۷  بود. رسانه های 
بلژیکی امروز به این بازی پرداخته و بازتاب دادند. سایت سورست سور نوشت رضایی 
در سایه تلاش داوی روف، هم تیمی اش موفق به گلزنی شد. سایت آپ دیت نیز عنوان 
کرد تحت تاثیر گل های که رضایی و گتان هندریکس زدند، شارلروا همچنان در جاده 
پیروزی گام برداشت. همچنین پایگاه خبری نیوز نوشت با بردی که از طریق گل های 
رضایی و هندریکس کسب شد، شارلروا به دومین پله جدول رسید. روزنامه نووله 
گازته نیز عنوان کرد در کنار رضایی، هندریکس موفق شد اولین گلش را با پیراهن 
شارلروا به ثمر رساند. سایت د.اش نیز عنوان کرد کاوه رضایی ۵ ماه بعد از حضورش 

در شارلروا با گلی که زد، اعلام کرد کاملا آماده است.

نیمکت نشینی دوباره برای دروازه بان ملی پوش 

راه بازگشت اخباری به تراکتور هموار شد؟ 
دروازه بان تیم سایپا برای دومین بازی متوالی نیمکت نشین شد تا شایعات درباره 

بازگشت وی به تراکتورسازی قوت بگیرد.
محمدرضا اخباری بعد از سپری کردن دو سال خوب در تراکتورسازی با پایان 
خدمت سربازی اش مجبور شد به واسطه قراردادی که با سایپا داشت، راهی این 
تیم شود. اخباری که در دوران حضورش در تراکتورسازی در همه اردوهای تیم ملی 
حضور داشت، با بازگشت به سایپا نتوانست روزهای خوب گذشته را تکرار کند و به 
همین خاطر در برخی اردوها نیز دعوت نشد. حالا کار به جایی رسیده که علی دایی 
سرمربی سایپا در دو بازی گذشته تیمش مقابل نفت تهران و سیاه جامگان به اخباری 
استراحت داده و او را نیمکت نشین کرده است. اتفاقی که در سال منتهی به جام 
جهانی برای یکی از دروازه بان هایی که شانس حضور در روسیه را دارد، اصلا خوب 
نیست. بی تردید با ادامه این روند برای اخباری جدایی در نیم فصل بهترین راه خواهد 
بود. از این رو با توجه به محبوبیت این دروازه بان در بین هواداران تراکتورسازی و 
نیاز تیم تبریزی به یک دروازه بان نامدار و خوب، به نظر می رسد اگر نیمکت نشینی 

اخباری ادامه دار باشد، احتمال بازگشت او به تراکتورسازی وجود دارد.
اخباری در گذشته نیز همواره اعلام کرده دو سال خیلی خوب در تبریز داشته 
و حتی ابتدای فصل نیز تلاش زیادی کرد تا بتواند رضایتنامه اش را بگیرد و در 
تراکتورسازی بماند اما سایپا راضی به این امر نشد. حالا اما شاید در نیم فصل اخباری 

به تراکتورسازی برگردد و روزهای خوب گذشته را تکرار کند.
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»صالح اباذری« و »امیر مهدی زاده « طلایی شدند

نایب قهرمانی ایران  در لیگ جهانی کاراته ژاپن 

»صالح اباذری« و »امیر مهدی زاده« نمایندگان وزن های منهای ۶0 و به اضافه 
8۴ کیلوگرم کاراته ایران در لیگ جهانی ژاپن طلا گرفتند و »سارا بهمنیار« در 
وزن منهای ۵0 کیلوگرم به مدال نقره و سه نماینده دیگر ایران نیز به مدال برنز 

دست یافتند و درمجموع تیم ایران به مقام نایب قهرمانی دست یابد. 
کد به گزارش  فدراسیون کاراته، لیگ جهانی کاراته با حضور ۷8۳ کاراته کا از 
۶۷ کشور از روز گذشته در شهر »اوکیناوا« ژاپن آغاز شد. تیم ژاپن در این رقابت 
ها با هفت طلا، پنج نقره و ۱0 برنز به مقام قهرمانی رسید و نمایندگان ایتالیا نیز 

با یک طلا، یک نقره و سه برنز به مقام سوم رسید.
»امیرمهدی زاده« کاراته کا وزن منهای ۶0 کیلوگرم ایران که روز شنبه موفق 
شد با نتایج ۵ بر صفر »کوجیرو کاموگاوا« از ژاپن، یک بر صفر »قیصر آلپیسبا« 
از قزاقستان، 2 بر صفر »ساموئل مارچزه« از ایتالیا و یک بر صفر »یوگو کوزاکی« 
از ژاپن را مغلوب کند، امروز و در فینال این وزن با نتیجه ۴ بر صفر »دوس 
سانتوس« برزیلی نایب قهرمان پان آمریکن را مغلوب کرد و به مدال طلا رسید.

»صالح اباذری« در وزن به اضافه 8۴ کیلوگرم و در مبارزات روزیکشنبه  ابتدا 
8 بر صفر »وای چون لائو« از هنگ کنگ را شکست داد و در دومین دیدار نیز 
با همین نتیجه »واسیلی آنتوخی« از روسیه را مغلوب کرد و در ادامه ۳ بر صفر 

»راب تیمرمانس« از هلند را مغلوب کرد.
اباذری در چهارمین دیدار 2 بر صفر »هیدوشی کاگاوا« قهرمان آسیا و قهرمان 
بازی های جهانی از ژاپن را با شکست بدرقه کرد و به نیمه نهایی رسید که در این 
مرحله 8 بر صفر »داکی اندو« دیگر نماینده ژاپن را با پیروزی پشت سر گذاشت 

و به دیدار فینال رسید.
اباذری در فینال »هوچین دایخی« از برزیل را 2 بر صفر برد و به مدال طلا 

رسید.
سارا بهمنیار نیز در وزن منهای ۵0 کیلوگرم با پیروزی 2 بر صفر مقابل نایب 
قهرمان امیدهای جهان در سال 20۱۷ از ژاپن، ۵ بر یک برابر »مولدیر ژانبیربا« 
از قزاقستان، یک بر صفر مقابل »روکیو سانچز« اسپانیایی دارنده عنوان سومی 
جهان در سال 20۱۴، ۳ بر صفر »النا اسپتانوآ« از روسیه نایب قهرمان اروپا، برای 
سومین مرتبه در ۱۳8 روز گذشته به فینال رسیده بود، امروز و در دیدار پایانی 
پس از آنکه به تساوی یک بر یک در مبارزه رسید، این »شانگ گو« از چین تایپه 
بود که با استفاده از قانون سنشو )کسب امتیاز اول( پیروز شد تا بهمنیار به مدال 

نقره این وزن دست یابد.
در وزن منهای ۶8 کیلوگرم »مبینا کاویانی« ابتدا یک بر صفر »یوحنا نیر« 
قهرمان امیدهای اروپا در سال 20۱۶ از آلمان را شکست داد و سپس 2 بر صفر 
»لینگ لینگ تانگ« نایب قهرمان آسیا از چین را شکست داد و در سومین دیدار 
مقابل »اینگو شرزوا« از روسیه یک بر صفر شکست خورد و به جدول شانس 

مجدد راه یافت.
او در این گروه ابتدا ۵ بر صفر »اما پیکرپ« از ایتالیا را پشت سر گذاشت و در 
دومین مبارزه ۳ بر یک »النا کروچی« از سوئیس را مغلوب کرد و به مدال برنز 

این وزن رسید.
در وزن منهای 8۴ کیلوگرم، »مهدی قراری زاده« پس از تساوی صفر بر صفر 

در نخستین مبارزه مقابل »وینسنت بوگن« از گینه نو با رای داوران برنده شد و 
در ادامه ۵ بر صفر »آدرین گالوان« از آمریکا را شکست داد.

قراری زاده در سومین مبارزه مقابل »مهدی سیسنا« از فرانسه با نتیجه ۵ بر 
۳ پیروز شد و در دور چهارم ۴ بر ۳ »ابراهیم نانتومی« نفر سوم آسیا در سال 
20۱۵ از عربستان را شکست داد که در نیمه نهایی با نتیجه ۳ بر یک مقابل »نلو 
مائستری« قهرمان دو دوره اروپا و دارنده یک طلا، یک نقره و ۳ برنز لیگ  جهانی 
از ایتالیا شکست خورد و به جدول شانس مجدد رفت. او در این گروه پس از 
تساوی ۴ بر ۴ مقابل »ماسایا ایشی زوکا« قهرمان آسیا در سال 20۱۷ از ژاپن با 

رای داوران برنده مبارزه شد و به مدال برنز دست یافت. 
در وزن به اضافه 8۴ کیلوگرم »هادی عرب« ابتدا 8 بر صفر »وینگچه تسای« 
از چین تایپه را شکست داد. سپس ۵ بر 2 »جاکوب ویزوتا« از اسپانیا را مغلوب 
کرد، اما در دور سوم با نتیجه ۵ بر ۳ مقابل »هوچین دایخی« از برزیل شکست 
خورد و با راهیابی این کاراته کا برزیلی به فینال، عرب در جدول شانس مجدد 
به مبارزاتش ادامه داد. او در این گروه ابتدا ۳ بر صفر »اسماعیل بلمخامانته« از 
نروژ را برد و در مبارزه دوم 2 بر صفر »آرتم سامانیروف« از روسیه را شکست داد 

و به مدال برنز دست یافت.
»پگاه زنگنه« دیگر نماینده وزن منهای ۶8 کیلوگرم نیز در نخستین مبارزه 
2 بر صفر »دلزا اولوری« نایب قهرمان امیدهای اروپا در سال 20۱۷ از سوئیس 
را با شکست بدرقه کرد و در مبارزه دوم ۳ بر صفر »کاده کاتاکای« از ژاپن را 

شکست داد.
زنگنه در دیدار سوم یک بر صفر نتیجه را به »سیلویا سمرارو« از ایتالیا واگذار 
کرد و با شکست کاراته کا ایتالیایی مقابل نماینده دانمارک، پگاه زنگنه از دور 

رقابت ها کنار رفت.
در وزن به اضافه ۶8 کیلوگرم »محدثه آقایی« در نخستین دیدار ۴ بر ۳ مغلوب 
»ورا کووالوا« قهرمان لیگ جهانی 20۱۶ ژاپن از روسیه شد و با راهیابی »ورا 
کووالوا« به فینال، آقایی نیز به جدول شانس مجدد راه یافت. او در این گروه 
یک بر صفر مقابل »گوآنگ تای هونگ« از ویتنام شکست خورد و از دور رقابت 

ها کنار رفت.
در وزن منهای ۵۵ کیلوگرم »طروات خاکسار« در نخستین روز مسابقات کاراته 
کاهایی از انگلستان، قزاقستان، ژاپن، اسلواکی را شکست داد اما در دور پنجم 
پس از تساوی صفر بر صفر مقابل »آنجلیکا ترولیکا« از اوکراین در هانتی با 
نتیجه ۳ بر 2 شکست خورد تا برای کسب مدال برنز در جدول شانس مجدد 

مبارزه کند.
کاراته کا اوکراینی نفر اول رنکینگ جهان است و در کارنامه اش ۴ طلا ، 2 
نقره و ۴ برنز کاراته وان دیده می شود. او در این گروه 2 بر صفر مقابل »آلساندرا 

مانگیاساپرا« از ایتالیا شکست خورد و به عنوان پنجم رسید.
»آویشن باقری« نماینده وزن منهای ۵۵ کیلوگرم در مبارزات روز گذشته 
حریفانی از آمریکا و تایلند را برد و پس از تساوی صفر بر صفر مقابل »شیوری 
ناکامورای« ژاپنی با رای داوران در هانتی بازنده شد و به جدول شانس مجدد راه 
یافت. او در این گروه یک بر صفر نتیجه را به »آسل سرکوا« از قزاقستان واگذار 

کرد و مقام نهمی را از آن خود کرد.
»نسرین دوستی« در وزن منهای ۵0 کیلوگرم که در مبارزات روز گذشته 
حریفانی از جمهوری چک و اسپانیا را شکست داده و در سومین مبارزه مغلوب 

نماینده چین تایپه شد.
دوستی در جدول شانس مجدد در نخستین مبارزه با نتیجه ۵ بر صفر »کاترینا 
کروا« قهرمان اروپا در سال 20۱۷ از اوکراین را مغلوب کرد و در دومین دیدار 
یک بر صفر مقابل میکی تاتبه از ژاپن شکست خورد و به عنوان پنجمی رسید.

هافبک دفاعی استقلال از روزی که برای این تیم بازی هایش را شروع کرده نتایج 
آبی های تهرانی کاملا دگرگون شده است و این تیم در خط دفاع نمایش خوبی 

داشته است.
خودش،  شرایط  مورد  در  جذابی  صحبت های  گفت وگویی  در  ابراهیمی  امید 
استقلال و همچنین تیم ملی در جام جهانی به زبان آورد که در ادامه آن را می خوانید:
در مورد مصدومیت طولانی ات صحبت کن. شاید این مصدومیتت برای 
خودت هم که سال ها در فوتبال ایران بازی می کنی کمی عجیب باشد. قبول 

داری؟
واقعیتش را بخواهید امروز می خواهم در گفت وگو با ورزش سه صحبت هایی را به 
زبان بیاورم که هرگز آنها را نگفته ام. من در ۵، ۶ بازی آخری که فصل گذشته برای 
استقلال بازی کردم، مصدوم بودم اما به خاطر شرایط تیم و با عضله زیرشکم پاره 
به میدان رفتم. در بازی با سپاهان که آخرین بازی ما در لیگ گذشته بود آنقدر درد 
داشتم که حتی با پای راست نمی توانستم ضربه بزنم اما چون بازی بسیار حساسی 
بود و استقلال در صورت پیروزی می توانست سهمیه لیگ قهرمانان آسیا بگیرد بازی 
کردم و حتی یک ضربه با پای راستم هم نزدم و تمام بازی را با پای چپ بازی کردم. 
اما در دقیقه ۶0 بازی برگشت با التعاون در لیگ قهرمانان آسیا آنقدر مصدومیتم 

وخیم شد که حتی نمی توانستم راه بروم و تعویض شدم.
 چطور شد که در نهایت تصمیم گرفتی عمل جراحی کنی؟

اول باید بگویم که در دورانی که من فوتبال بازی می کنم هرگز مصدومیت را تجربه 
نکرده بودم. بعد از اینکه شرایط مصدومیت من وخیم شد با پزشکان تیم مشورت 
کردم و با صلاحدید آنها عمل جراحی کردم. واقعا این مدت برای من سخت بود 
چراکه همانطور که گفتم هرگز این شرایط را تجربه نکرده بودم و البته دوست نداشتم 

از تیمم دور باشم.
اما در این مدت که برگشته ای انتقادی که به تو می شود این است که هنوز 
با شرایط آمادگی فاصله داری و امید ابراهیمی که در فصول گذشته دیده 

بودند را در این فصل نمی بینند؟
من قبول دارم اما از هواداران استقلال هم انتظار دارم شرایط را درک کنند. من تا 
حالا در فوتبالم مصدوم نبودم اما در پایان فصل گذشته مصدومیتی نصیبم شد که 
باعث شد ۵ ماه از فوتبال دور باشم. من حتی به گواه اخباری که در رسانه ها منتشر 
شد زودتر از موعد برگشتم چون وقتی شرایط استقلال را می دیدم و متوجه شدم 
که این تیم به من نیاز دارد درنگ نکردم و گفتم با هر شرایطی که شده باید برگردم 

چراکه ناراحت بودم وقتی می دیدم استقلال شرایط بدی دارد، تیم به من نیاز دارد 
و نمی توانم بازی کنم.

اما اتفاق مثبت برای تو و استقلال این است که بعد از بازی با ذوب آهن که 
برگشته ای نتایج این تیم کاملا بهتر شده است؟

من از همان زمان که برگشتم تمام تلاشم را کردم که بهترین عملکرد را داشته 
باشم و در هر بازی تلاش می کنم کاری کنم که کادرفنی ازمن انتظار دارد. در این 
مدت ما به جز یک گلی که از پرسپولیس از روی نقطه پنالتی دریافت کردیم دیگر 
گلی نخورده ایم و ساختار دفاعی ما بسیار بهتر شده است. در همین مدت ما فقط یک 
باخت خفیف برابر پرسپولیس داشته ایم و کلا شرایط بهتر شده است. شاید خیلی ها 
از امید ابراهیمی انتظار داشته باشند که گل بزند و پاس گل بدهد اما من همان کاری 
را باید انجام بدهم که کادرفنی از من انتظار دارد. آقای شفر از زمانی که سرمربی 
استقلال شده از من می خواهد که بیشتر با محوریت دفاع کردن در زمین حاضر شوم، 
یک زمان اجازه داشتم در حملات شرکت کنم اما حالا شرح وظایف من این است 
که بیشتر عقب زمین باشم و بازیسازی را از عقب آغاز کنم و طبیعی است که در این 
شرایط گل زدن سخت تر می شود. با این حال من هر روز در تمرینات تلاش می کنم 
که همان امید ابراهیمی ای شوم که همه از من انتظار دارند و مطمئنم که این اتفاق 

می افتد چراکه واقعا داریم زحمت می کشیم.
از نظر تو استقلال با شفر چقدر تغییر  کرده است؟

من ترجیح می دهم جواب سوال شما را اینطور بدهم؛ اول فصل ما بازیکنان مصدوم 
زیادی داشتیم و واقعا بدشانسی هم باعث شد که در خیلی از بازی ها پیروز نشویم. اگر 
توپ های ما گل می شد مطمئنا شرایط ما شرایط بسیار بهتری می شد. من همیشه به 
بازیکنان تیم مان می گویم که شما بازیکنان بسیار خوبی هستید، خودتان را در آیینه 
نگاه کنید و متوجه بشوید که هر کدام چقدر بازیکنان با کیفیتی هستید. خدا را شکر 
الان اوضاع استقلال متحول شده است و ما نتایج خوبی گرفته ایم که مطمئنم در 

ادامه فصل این نتایج را بهتر هم می کنیم.
ولی به هر حال شما تا اینجای کار مثل فصل گذشته امتیازهای زیادی از 
دست داده اید و حالا دیگر به نظر نمی رسد استقلال شانسی برای قهرمانی 

داشته باشد.
همین دو فصل که شما می گویید ما تغییرات بسیار زیادی در تیممان داشته ایم، 
بازیکنان زیادی آمده اند و بازیکنان زیادی هم از تیم ما جدا شده اند و شما حق بدهید 
که زمان می برد یک تیم جدید با هم هماهنگ شوند اما من مطمئن هستم همانطور 

که فصل پیش نیم فصل اول شرایط خوبی نداشتیم و در نیم فصل دوم همه چیز را 
جبران کردیم این فصل هم همین اتفاق برای ما رقم می خورد. مطمئن باشید یک 
روزی غول خفته ای که در درون استقلال است بیدار می شود و ما می توانیم همه 
تیم ها را شکست دهیم و آن روز که من مطمئنم می رسد هیچ تیمی برابر ما روز 

راحتی نخواهد داشت.
قبول داری شاید شانس قهرمانی استقلال به صفر رسیده و فقط باید برای 

رسیدن به جام قهرمانی تلاش کنید؟
من فقط این را می گویم که در فوتبال هیچ چیز غیرممکنی وجود ندارد و ما تا 
آخرین لحظه برای رسیدن به بهترین ها تلاش می کنیم. همانطور که گفتم انرژی ای 
در درون استقلال است که اگر آزاد شود می توانیم به بهترین اتفاق ها دست پیدا کنیم.
همانطور که به تو انتقاد می شود، سجاد شهباززاده هم این روزها فشار 
زیادی تحمل می کند. فکر می کنی انتقادهایی که به او می شود منطقی 

است؟
سجاد بازیکن خیلی خوبی است که فصل گذشته برای پیشرفت در فوتبالش 
ترجیح داد به اروپا برود. سجاد دو فصل قبل که در استقلال بود، یکی از بهترین 
بازیکنان تیم بود و بعد از حضور در فوتبال اروپا ترجیح داد به خانه اش برگردد و ما 
همه از این اتفاق خوشحال هستیم. اما متاسفانه در فوتبال ما عملکرد بازیکن را هفته 
به هفته می بینند و همین باعث می شود روی بازیکن به خاطر چند هفته گل نزدن 
فشار بیاید اما من مطمئنم شهباززاده شرایط را تغییر می دهد. مطمئنا هیچ بازیکنی 
از گل نزدن خوشحال نیست اما شهباززاده سخت تمرین می کند و مثل علی قربانی و 

جابر انصاری تلاش می کند که استقلال به بهترین روزهای خود برسد.
در مورد قرعه ایران در جام جهانی صحبت کن. دوست داری چه تیم هایی 

با ایران همگروه شوند؟
برای مردم و هواداران فوتبال اینکه تیم ملی با تیم های بزرگی مثل آرژانتین بازی 
کند، یک اتفاق تاریخی است و آنها دوست دارند بازی ما برابر تیم های بزرگ را ببینند. 
اما من خودم به موفقیت ایران فکر می کنم و بنابراین آرزو می کنم که بهترین قرعه با 
ساده  ترین تیم ها به ما بخورد تا بتوانیم در جام جهانی بهترین شرایط را داشته باشیم.

خودت در بچگی دوست داشتی برابر کدام تیم بازی کنی؟
اول که طرفدار تیم ملی ایران هستم و هیچ تیمی را بیشتر از آن دوست ندارم اما 
در درجه دوم اسپانیا را همیشه دوست داشتم چون طرفدار رئال مادرید هستم و 

بازیکنان زیادی از این تیم در تیم ملی اسپانیا بازی می کنند.

اسپانیا را دوست دارم اما گروه ساده را ترجیح می دهم 

امید ابراهیمی: ۶ بازی با عضله پاره برای استقلال بازی کردم 

با تمدید قرارداد لیونل مسی، شک و تردید بین هواداران بارسا برای تکرار کابوس نیمار به پایان رسید
شک و تردید در مورد وضعیت قرارداد لیونل مسی در نهایت در روز شنبه پایان یافت تا او رسما قرارداد جدید خود را با بارسلونا تا 

سال 202۱ امضا کند.
 بارسا در ماه ژوئن اعلام کرد با ستاره ۳0 ساله خود به توافق دست یافته اما فقدان عکس و تصویر امضای قرارداد مسی به شایعات 
جدایی این بازیکن دامن زد زیرا با توجه به پایان قرارداد او در تابستان آتی، از زمستان امکان مذاکره مسی با دیگر تیم ها وجود داشت. 

در ادامه ۵ دلیلی که اهمیت تمدید قرارداد با مسی برای بارسلونا را روشن می کند را مورد بررسی قرار خواهیم داد؛
 ۱- پایان تردیدها در مورد آینده فوق ستاره

هیچ کس در تابستان در ابتدا به تمدید قرارداد مسی شکی نداشت اما عدم انتشار عکس های مسی باعث شد این سوال برای همگان 
ایجاد شود؛ چرا مسی قرارداد خود را رسما تمدید نمی کند؟

 وضعیت به جایی رسید که هرگاه عضوی از باشگاه در انظار عمومی ظاهر می شد، همه در مورد آینده مسی از او سوال می کردند. 
فقط در یک هفته اخیر والورده، راکیتیچ و سوارز در این خصوص صحبت کردند. روز جمعه و در خلال مراسم اهدای کفش طلا، فرصت 

خوبی برای مسی ایجاد شد تا ابهام زدایی کند اما باز هم این اتفاق رخ نداد.
 مدیر مسئول نشریه مارکا برگزار کننده مراسم، در همان ابتدا اعلام کرد که قرار نیست ستاره آرژانتینی در خصوص آینده اش 
صحبت کند و این موضوع ابهامات را افزایش داد و برای خروج از دلهره تکرار کابوس نیمار، انتشار عکس های رسمی تمدید قرارداد 

مسی ضروری بود.
 2- حفظ یکی از ستارگان بزرگ

بحث در مورد چگونگی افزایش افتخارات مسی مورد بحث است اما تردیدی نیست که او یکی از بهترین بازیکنان تاریخ است.لیست 
افتخارات مسی به عنوان بازیکن بارسلونا، چه به صورت فردی و چه تیمی فراوان و شامل هشت عنوان لالیگا، چهار لیگ قهرمانان و 

پنج توپ طلا است.
 همراه با کریستیانو رونالدو، او نیز هنر گلزنی را به سطح بالاتری رسانده است و در بیش از ۶00 بازی برای بارسا، ۵2۳ گل به ثمر 

رسانده است. فصل گذشته مسی ۵۴ گل زده و ۱۶ گل در سال جاری در تمام مسابقات به ثمر رسانده است.
 ۳- تایید شدن تعهد مسی به بارسا

به جز بحث بازگشت مسی به تیم دوران کودکی اش نیوئل اولدبویز، او همیشه سخن از پایان دوران حرفه ای خود در نوکمپ را به 
زبان آورده است. علیرغم عدم وجود شکی به این تعهد، از ماه ژانویه دیگر تیم ها می توانستند با مسی مذاکره کنند اما حالا دیگر ابهامی 

در این خصوص وجود ندارد و آینده مسی در تیمی رقم خواهد خورد که او بیش از نیمی از زندگی خود را آنجا صرف کرده است.
 بعد از امضای قرارداد مسی گفت: "رویای من پایان دادن به دوران حرفه ایم در بارسلونا بود و حالا من در مسیر انجام این کار هستم."

 ۴- جذب دیگر ستارگان بزرگ
بسیاری از بازیکنان بزرگ ) نه همه آنها( برای بازی کردن کنار مسی راهی بارسا می شدند و با جدایی او جذابیت این تیم کاهش 

می یافت. 
اما امضای قرارداد جدید مسی تا سال 202۱ نشان داد که قرار نیست بارسا شانس جذب بازیکنان بزرگ را از دست بدهد و بارتومئو 

که او را بهترین بازیکن تاریخ خواند، از برگ برنده بزرگی برای تقویت تیمش برخوردار است.
 ۵- بند آزادسازی جدید

یکی از دلایلی که در نهایت امضای قرارداد جدید به تأخیر افتاد این بود که نیاز به ایجاد تغییر در قرارداد حس می شد. شرایط جدید 
اعلام شده توسط بارسا در ماه جولای شامل یک قرارداد با بند آزاد سازی ۳00 میلیون یورویی بود اما حالا بند جدایی مسی تا ۷00 

میلیون یورو افرایش یافته است.
 دلیل این افزایش نیز وحشتی بود که پاری سن ژرمن با جذب نیمار در تابستان برای بارسا و دیگر باشگاه ها ایجاد کرد و طبق تایید 

بارتومئو، این موضوع یکی از دلایل اصلی تاخیر در رسمی شدن قرارداد بوده است.
 حالا و با شرایط جدید، حتی پاری سن ژرمن یا منچسترسیتی نیز بعید به نظر می رسد قادر به پرداخت چنین مبلغی بدون نقض 

قوانین مالی یوفا باشند و مسی تا اواسط این دهه از زندگی خود در نوکمپ خواهد ماند.
 منبع: ESPN- مترجم : آریا فاطمی مقدم

چرا تمدید قرارداد ستاره آرژانتینی مهم بود؟ 

ماندن مسی و تضمین
 آرامش بارسلونا 



5 علمی و سلامت 

عضو انجمن رادیوتراپی و آنکولوژی ایران عنوان کرد 

تأثیر مصرف زیاد گوشت قرمز در بروز سرطان 
عضو انجمن رادیوتراپی و آنکولوژی ایران گفت:حس سیر شدگی زودرس، وجود 
خون در استفراغ، سوء هاضمه و ترش کردن، کاهش اشتها، کاهش وزن، خستگی 

و ضعف طولانی مدت از علائم بروز سرطان معده است. 
بهاحمد مافی عضو انجمن رادیوتراپی آنکولوژ ی ایران در ارتباط با سرطان معده 
اظهار داشت: متأسفانه سرطان معده در کشور ما بسیار شایع است و میزان ابتلای 

ایرانیان به این نوع سرطان بیشتر از اکثر کشورهای جهان است.
وی افزود: در بعضی بررسی های انجام شده سرطان معده به عنوان شایعترین 
سرطان در مردان و یکی از سه سرطان شایع در زنان ایرانی شناخته شده است. 
علت این امر به خوبی مشخص نیست ولی عادات غذایی به احتمال فراوان در این 
مسأله نقش دارند. این متخصص رادیوتراپی و انکولوژی تصریح کرد: علت اصلی 
ایجاد سرطان معده هنوز مشخص نیست همچنین میزان بروز سرطان معده با 

افزایش سن، استعمال دخانیات و مصرف الکل افزایش می یابد.
مافی اضافه کرد: سرطان معده در مردان شایعتر از زنان است همچنین در برخی 
مطالعات به نقش مصرف زیاد گوشت قرمز و گوشت فرآوری شده مثل گوشت 

دودی در ایجاد سرطان معده اشاره شده است.
استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه داد: مصرف زیاد گوشت 
دودی، نمک سود و فرآوری شده، مصرف زیاد ترشیجات، غذاهایی که بیرون از 
یخچال نگهداری شده اند، عفونت با یک باکتری معده )هلیکوباکتر پیلوری(، یک 
نوع کم خونی مزمن، التهاب مزمن معده )گاستریت( و عوامل ژنتیک و سابقه 

خانوادگی سرطان در ایجاد سرطان معده نقش دارند.
وی گفت: علائم سرطان معده شامل احساس درد و یا سوزش در شکم بخصوص 
قسمت فوقانی شکم، بزرگ شدن شکم به علت تجمع مایع در شکم، حس سیر 
شدگی زودرس حتی بعد از خوردن مقدار کمی غذا، تهوع و یا استفراغ، وجود 
خون در استفراغ، سوء هاضمه و ترش کردن، کاهش اشتها، کاهش وزن، خستگی 
و ضعف طولانی مدت بدون توجیه و دفع مدفوع سیاهرنگ بوده که نشانه وجود 

خون در دستگاه گوارش است.
استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی. عنوان کرد: درمان بر اساس مرحله 
بیماری و حال عمومی بیمار انتخاب می شود که درمان اصلی سرطان معده در 

مراحل اولیه عمل جراحی است.
مافی افزود: در برخی افراد بخصوص در صورت پیشرفت بیماری، تنها از شیمی 
درمانی و یا رادیوتراپی بعنوان درمان استفاده می شود. گاهی اوقات هم لازم است 
بعد از انجام جراحی، شیمی درمانی و یا رادیوتراپی انجام و در گاهی موارد موارد، 

قبل از انجام عمل جراحی، شیمی درمانی و یا رادیوتراپی انجام می شود.
 

یک فوق تخصص جراحی ستون فقرات مطرح کرد 

روش های جلوگیری از قوز کردن کمر
فوق تخصص جراحی ستون فقرات گفت: اگر بیمار در سن ۱۴ سال و قبل از آن 
باشد که استخوان های وی شکل نگرفته اند، می تواند منجر به قوز دائمی در بیمار 

شود و بدن حالت نشستن بد و به حالت قوز را به خود بگیرد. 
سید مهدی مهدوی ارتوپد و فوق تخصص جراحی ستون فقرات در گفت وگو 
با خبرنگار بهداشت و درمان با اشاره به قوز کردن در افراد مختلف گفت: این 
موضوع به سن بیمار بستگی دارد؛ اگر بیمار در سن ۱۴ سال و قبل از آن باشد که 
استخوان های وی شکل نگرفته اند، می تواند منجر به قوز دائمی در بیمار شود و بدن 

حالت نشستن بد و به حالت قوز را به خود بگیرد.
فوق  تخصص جراحی ستون فقرات افزود: اگر قوز کردن در سنین بعد از رشد 
باشد، با توجه به حالت خستگی که در عضلات ایجاد می کند، بدن از حالت آناتومی 
خود خارج می شود، بالانس بدن برهم خورده و منجر به کمردردهای طولانی مدت 

و همچنین فشار به گردن و کمر خواهد شد.
مهدوی در ادامه برای جلوگیری از قوز کردن به اصلاح سبک زندگی اشاره کرد و 
گفت: افراد حتماً به خود درست نشستن را یادآوری کنند، یعنی آن قدر این مسئله 
را در ذهن خود تداعی کنند که ملکه ذهنشان شود و حتماً یک ورزش مناسب 

مانند شنا و پیاده روی منظم را در برنامه روزانه خود داشته باشند.
فوق تخصص جراحی ستون فقرات با اشاره به کارمندان و کسانی که به طور 
مداوم پشت میز می نشینند، افزود: این افراد حرکت اصلاحی را که شامل حرکات 
کششی، صاف کردن ستون فقرات و رساندن شانه ها به همدیگر است در همان 
پشت میز انجام دهند و هر ساعتی یک بار از جای خود بلند شده و چند قدم 

بردارند.
مهدوی تصریح کرد: رانندگان برای اینکه به رگ سیاتیک خود فشار نیاورند، 
صندلی را کامل عقب ندهند. باید زاویه بین ران و ساق برای آنها ۹0 درجه و یا 
کمتر باشد و نیز کسانی که شغل آنها رانندگی است باید پس از هر دو ساعت 

رانندگی، ۱۵ دقیقه حرکات کششی هرچند ساده انجام دهند.

دارچین؛ ادویه ای برای چربی سوزی 
یکی از مولفه های دارچین به نام سینامالدئید، به واسطه سوزاندن انرژی در 

سلول ای چربی می تواند به کاهش چاقی کمک کند.
با افزودن مقداری دارچین به رژیم غذایی روزانه خود می توانید به روند کاهش 
وزن کمک کنید. به گفته پژوهشگران دانشگاه میشیگان، یکی از مولفه های 
دارچین به نام سینامالدئید، به واسطه سوزاندن انرژی در سلول های چربی می 

تواند به کاهش چاقی کمک کند.
 دانشمندان تا پیش از این به واسطه آزمایش های صورت گرفته روی موش ها 
می دانستند که دارچین از توانایی سوزاندن چربی برخوردار است، اما پژوهش اخیر 

نشان داده است که این ماده می تواند در انسان ها نیز موثر باشد.
در آزمایش های صورت گرفته، دانشمندان سلول های چربی انسان به نام 
آدیپوسیت ها که از داوطلبینی در سنین، نژادها و شاخص توده بدنی مختلف 
گرفته شده بود را مورد استفاده قرار دادند. در مواجهه با سینامالدئید، این سلول 
ها وارد فرآیندی به نان ترموژنز شدند که طی آن سلول ها سوزاندن انرژی را آغاز 

می کنند.
سینامالدئید یک ترکیب ارگانیک است که عطر و طعم خاص دارچین را به آن 
می بخشد. این ترکیب حدود نیمی از روغن دارچین را تشکیل می دهد و برای 
عطر و طعم دار کردن آدامس، بستنی، آبنبات و نوشیدنی ها و همچنین عطرها 
استفاده می شود. سینامالدئید به عنوان یک قارچ کش و حشره کش طبیعی نیز 

استفاده می شود.
به گفته پژوهشگران دانشگاه میشیگان، ذخیره چربی در آدیپوسیت ها برای 
گذشتگان ما که دسترسی کمتری به مواد غذایی با محتوای بالای چربی داشتند 
و همچنین نیاز بیشتر به ذخیره چربی در بدن برای فصول سرد یا دوران کمیابی 
غذا وجود داشت، مفید بوده است. اما در حال حاضر مازاد انرژی به یک مشکل 

بزرگ تبدیل شده است.
به گفته پژوهشگران، سینامالدئید می تواند به عنوان یک محرک طبیعی برای 
این فرآیند چربی سوزی به کار گرفته شود. همچنین، آنها به این نکته اشاره داشته 
اند که برای بررسی فواید و عوارض جانبی استفاده از دارچین برای کاهش وزن باید 

مطالعات بیشتری صورت بگیرد.

محققان هشدار می دهند؛

این عادت اشتباه شما را مبتلا به دیابت می کند!
محققان به افرادی که عادت به غذاخوردن در نیمه شب دارند در مورد ابتلا به 

دیابت و بیماری قلبی هشدار می دهند.
طبق یافته های اخیر، افرادی که دوست دارند اواسط شب خوراکی بخورند در 
معرض ریسک ابتلا به انواع بیماری های قلبی و دیابت هستند چراکه این عادت 

موجب اختلال در عملکرد ساعت بیولوژیکی بدن می شود.
به گفته محققان دانشگاه نیومکزیکو، این عادت منجر به افزایش چربی خون و 
مشکلات قلبی می شود چراکه بدن از چرخه 2۴ ساعتی هماهنگ بدن خارج 

می شود.
رود بیوجس، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »توجه به ساعت 
بیولوژیکی بدن بسیار حائز اهمیت است. از اینرو باید به خواب شبانه و بیداری 
روزانه توجه کرد. چراکه عاداتی نظیر کارهای شیفتی، بیدار ماندن تا دیروقت و 

نیمه شب غذاخوردن همگی به سلامت اسیب می رسانند.«
محققان موش هایی را که در معرض این مشکل قرار داشتند بررسی کردند. آنها 
در طول آغاز فاز استراحت )روز( و آغاز فاز فعالیت )شب( به موش ها غذا می دادند.
نتایج نشان داد بعد از تغذیه موش ها در ابتدای دوره استراحت، میزان چربی 
خون در مقایسه با زمان تغذیه در آغاز فاز فعالیت به شکل چشمگیری افزایش 

می یافت.
وجود میزان بالای چربی خون نشان می دهد غذا خوردن در نیمه شب نه 
تنها بر متابولیسم تاثیر می گذارد بلکه احتمال بیماری های قلبی و دیابت را نیز 

افزایش می دهد.

عضو انجمن رادیوتراپی آنکولوژ ی ایران؛

علائم سرطان معده را بشناسید
سل عضو انجمن رادیوتراپی آنکولوژ ی ایران گفت: حس سیر شدگی زودرس، وجود خون 
در استفراغ، سوءهاضمه و ترش کردن، کاهش اشتها، کاهش وزن، خستگی و ضعف طولانی 
مدت از علائم بروز سرطان معده است. دکتر احمد مافی اظهار داشت: متأسفانه سرطان 
معده در کشور ما بسیار شایع است و میزان ابتلای ایرانیان به این نوع سرطان بیشتر از اکثر 
کشورهای جهان است. وی افزود: در بعضی بررسی های انجام شده سرطان معده به عنوان 
شایعترین سرطان در مردان و یکی از سه سرطان شایع در زنان ایرانی شناخته شده است. 
علت این امر به خوبی مشخص نیست ولی عادات غذایی به احتمال فراوان در این مسأله 
نقش دارند. این متخصص رادیوتراپی انکولوژی تصریح کرد: علت اصلی ایجاد سرطان معده 
هنوز مشخص نیست همچنین میزان بروز سرطان معده با افزایش سن، استعمال دخانیات 
و مصرف الکل افزایش می یابد. مافی اضافه کرد: سرطان معده در مردان شایعتر از زنان 
است همچنین در برخی مطالعات به نقش مصرف زیاد گوشت قرمز و گوشت فرآوری شده 
مثل گوشت دودی در ایجاد سرطان معده اشاره شده است. استادیار دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی ادامه داد: مصرف زیاد گوشت دودی، نمک سود و فرآوری شده، مصرف زیاد 
ترشیجات، غذاهایی که بیرون از یخچال نگهداری شده اند، عفونت با یک باکتری معده 
)هلیکوباکتر پیلوری(، یک نوع کم خونی مزمن، التهاب مزمن معده )گاستریت( و عوامل 
ژنتیک و سابقه خانوادگی سرطان در ایجاد سرطان معده نقش دارند. وی گفت: علائم سرطان 
معده شامل احساس درد و یا سوزش در شکم بخصوص قسمت فوقانی شکم، بزرگ شدن 
شکم به علت تجمع مایع در شکم، حس سیر شدگی زودرس حتی بعد از خوردن مقدار 
کمی غذا، تهوع و یا استفراغ، وجود خون در استفراغ، سوء هاضمه و ترش کردن، کاهش 
اشتها، کاهش وزن، خستگی و ضعف طولانی مدت بدون توجیه و دفع مدفوع سیاهرنگ بوده 
که نشانه وجود خون در دستگاه گوارش است. استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی. 
عنوان کرد: درمان بر اساس مرحله بیماری و حال عمومی بیمار انتخاب می شود که درمان 
اصلی سرطان معده در مراحل اولیه عمل جراحی است. مافی افزود: در برخی افراد به خصوص 
در صورت پیشرفت بیماری، تنها از شیمی درمانی و یا رادیوتراپی بعنوان درمان استفاده می 
شود. گاهی اوقات هم لازم است بعد از انجام جراحی، شیمی درمانی و یا رادیوتراپی انجام و در 
گاهی موارد موارد، قبل از انجام عمل جراحی، شیمی درمانی و یا رادیوتراپی انجام می شود.

چطور می توانید احتمال پوک شدن استخوان های تان را کاهش دهید؟

مراقب اسکلت بدن تان باشید
سبک زندگی امروزی، عمر استخوان های مردها را هم کاهش داده و حتی زنان جوان را 

قبل از پاگذاشتن به یائسگی، گرفتار خود کرده است.
به گزارش سلامت نیوز ، استخوان های کم کاری که هر روز ساعت ها در یک وضعیت 
ثابت قرار می گیرند، استخوان هایی که صاحبان شان با قدم زدن میانه ای ندارند و ماشین 
سوار شده اند و استخوان هایی که به جرم احاطه شدن با چربی ها، قربانی رژیم های غذایی 
ناسالم شده و از موادخوراکی ضروری محروم اند، زودتر از آنچه صاحبان شان انتظار دارند، پیر 
می شوند. شاید به همین دلیل است، که پوکی استخوان، به عنوان یکی از بیماری های شایع 
عصر ما معرفی می شود و تنها زنان واردشده به دوران یائسگی را قربانی خود نمی کند. گرچه 
زنان، چندبرابر بیشتر از مردان، مستعد ابتلا به پوکی استخوان هستند، اما سبک زندگی 
امروزی، عمر استخوان های مردها را هم کاهش داده و حتی زنان جوان را قبل از پاگذاشتن 

به یائسگی، گرفتار خود کرده است.
به شجره نامه تان نگاه کنید: سابقه خانوادگی شما، این بار هم تعیین کننده است. 
محققان می گویند اگر والدین شما استخوان های پوکی داشته اند، باید از همین امروز زیرنظر 
یک متخصص، سلامت استخوان های تان را بررسی کنید و زودتر از آنچه که توصیه شده، 

غربالگری پوکی استخوان را انجام دهید.
یکجانشین نباشید: کارهایی که مجال تحرک را از شما می گیرند و فرصت ورزش کردن 

را هم برای تان فراهم نمی کنند، استخوان های تان را برای پوک شدن آماده می کنند.
از سرطان پیشگیری کنید: درمان هایی که برای بیماری سرطان توصیه می شوند، باعث 
پوک شدن استخوان ها می شوند. به گفته متخصصان، شیمی درمانی و پرتودرمانی بر سلامت 

استخوان ها تاثیر می گذارند.
رژیم ضدالتهاب بگیرید: تنها مصرف لبنیات و خوراکی های حاوی کلسیم نیست که به 
حفظ سلامت استخوان ها کمک می کند. انتخاب رژیم غذایی ضدالتهابی که از سبزیجات، 
میوه ها و موادپروتئینی باکیفیت پر شده، می تواند به پیشگیری از پوکی استخوان کمک کند. 
به گفته متخصصان اگر به اندازه کافی منیزیم، ویتامین C، ویتامین K و فسفر دریافت کنید، 

کمتر دچار پوکی استخوان ناشی از التهاب بافت ها می شوید.

متخصص سلامت دهان و دندانپزشکی اجتماعی با اشاره به ضرورت ترویج اجتماعی 
سواد سلامت و پیشگیری از بیماری های دهان گفت: بهترین راه برای پیشگیری از 
پوسیدگی دندان کاهش میزان و دفعات مصرف مواد قندی، یا مواد غذایی حاوی 

شکر است.
انجمن  سالیانه  علمی  کنگره  دوازدهمین  برگزاری  آستانه  در  نصیبی  مهدی 
دندانپزشکان عمومی ایران در ارتباط با اینکه آیا حفظ سلامت دهان برای تمام 
زندگی ممکن است؟ اظهارداشت: دهان مانند سایر اندام های بدن می تواند و باید 
برای تمام طول زندگی سالم بماند. بیماری های دهان در واقع یا محصول بی سوادی 
در مورد سلامت و یا غفلت از نیازهای زندگی سالم اتفاق می افتد و ارتباط مستقیم 
با شیوه زندگی، به خصوص نوع تغذیه افراد دارد.وی در مورد شایعترین بیماری دهان، 
گفت: گفته شده است که بعد از سرماخوردگی رایج، شایع ترین بیماری نوع بشر 
پوسیدگی دندان است اما تجربیات موفق بعضی از جوامع پیشرفته نشان داده است که 
بیماری های دهان و به خصوص پوسیدگی دندان اگر در بین تمامی اقشار جامعه هم 
قابل پیشگیری نباشد، در بین اقشاری که از سواد سلامت کافی برخوردار باشند، صد 
در صد قابل پیشگیری است.متخصص سلامت دهان و دندانپزشکی اجتماعی ادامه 
داد: یافته های علمی نشان داده است که دولت ها به جای صرف هزینه های سنگین 
برای درمان بیماری های گسترده دهان در جامعه، که عملا در ثروتمندترین کشور ها 
هم غیر ممکن است، بودجه عمومی سلامت را باید صرف آموزش سلامت و افزایش 
سواد سلامت در جامعه کنند. کشورهایی که از این الگو تبعیت کرده اند از بالاترین 
سطح سلامت دهان برخوردار شده اند.این دندانپزشک در مورد پوسیدگی دندان 
عنوان کرد: پوسیدگی دندان به عنوان شایع ترین بیماری دهان، محصول مستقیم 
مصرف نامناسب مواد قندی چه بصورت خالص و یا افزوده شده به سایر مواد غذائی 
است. مکانیسم شروع پوسیدگی به این صورت است که، میکروب های محلی موجود 
در دهان مواد قندی در دسترس را هضم و تبدیل به اسید می کند و سپس بسته به 
شدت اسیدی شدن محیط دندان ها، بافت سخت مینای دندان تحت تاثیر اسید حل 
شده و منفذی به عاج دندان باز می شود.نصیبی گفت: چون عاج دندان در مقابل اسید 
هیچ مقاومتی ندارد، حفره ای بشکل غار زیر لایه مینا در درون عاج شکل می گیرد 
که محل تجمع خوبی برای میکروب بیشتر است. به این طریق پوسیدگی عمیقتر 
می شود، تا عروق و اعصاب قسمت مغزی دندان را در گیر کند در این زمان برخلاف 
بعضی از بافت های بدن، بافت دندان دیگر قابل بازسازی و التیام نبوده و برای بقیه عمر 
معلول خواهد ماند.وی با بیان اینکه هر چند با استفاده از علم و هنر دندانپزشکی این 
معلولیت ها تا حدودی قابل ترمیم است، ولی هیچ وقت به سلامت اولیه خود بر نمی 
گردد، افزود: هر چه ترمیم دندان گسترده تر باشد، احتمال پوسیدگی مجدد آن افزونتر 
می شود. طبیعت گسترش یابندگی پوسیدگی دندان هم نتیجه این پوسیدگ های 

تکراری است.متخصص سلامت دهان و دندانپزشکی اجتماعی در پاسخ به اینکه 
چگونه می توان از پوسیدگی دندان جلوگیری کرد؟ گفت:بهترین راه برای پیشگیری 
از پوسیدگی کاهش میزان و دفعات مصرف مواد قندی، یا مواد غذائی حاوی شکر 
است به این منظور لازم است برای چند روز لیستی از مواد غذائی فرد تهیه و مورد 
بررسی قرار گیرد. با توجه به اینکه به دلایل تغذیه ای، اقتصادی و اجتماعی حذف 
کامل شکر از زنجیره غذائی مردم امکانپذیر نیست، لذا مصرف آن باید با احتیاط، بعد 
آموزش های مورد نیاز و صد البته رعایت بهداشت فردی مانند مسواک زدن مستمر 
و استفاده از سایر اقلام بهداشتی باشد. بدترین نوع تغذیه ریزه خواری مداوم از مواد 
مملو از شکر است.نصیبی یادآور شد: طبق یافته های علمی فلوراید به عنوان یک ماده 
پیشگیری کننده از پوسیدگی دندان شناخته شده است و در جوامع مختلف سعی 
شده است که قبل از ایجاد پوسیدگی، دندان ها با بکار گیری آن مقاوم شوند. یکی 
از راه های حصول اطمینان از رسیدن فلوراید به دندان های آحاد جامعه به خصوص 
کودکان و پیشگیری از پوسیدگی دندان ها، افزودن آن به آب لوله کشی شهراست. 
البته راههای دیگری هم برای این منظور وجود دارد.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا در مقیاس اجتماعی پوسیدگی های گسترده دندانی برای همه قابل درمان 
است؟ خاطرنشان کرد:خیر، متاسفانه در شرایط شیوع گسترده میزان پوسیدگی ها، 
بدون کنترل سرعت انتشار آن، بیماری های دهان برای تمامی آحاد جامعه قابل درمان 
نیست. این دندانپزشک گفت: جامعه ای که مورد هجوم پوسیدگی های وسیع قرار 
گرفته باشد، برای تمام طول عمر نسل مورد تهاجم گرفتار معلولیت های ناشی از آن 
خواهد بود. تحقیقات نشان می دهد که در چنین جوامعی دهان آحاد طبقه متوسط و 
بالای جامعه مملو از ترمیم ها و دندانهای مصنوعی عاریتیاست. در حالیکه دهان طبقه 
محروم آکنده از دندانهای پوسیده و بی دندانی است. در هر صورت گرفتاری پوسیدگی 
دندان به نوعی وجهه مشترک تمام طبقات جامعه است؛ چه آنانی که با اتلاف وقت، 
هزینه و تحمل ناملایمات درمان های دندانپزشکی در گیرند، و چه کسانی که بقیه 
عمر خود را باید با درد دندان و بی دندانی بگذرانند.نصیبی تاکید کرد: صادقانه باید 
گفت که در شرایط تهاجم گسترده بیماری های دهان، و معلولیت های ناشی از آنآن، 
با توجه به تنگناهای اقتصادی کشور، گریزی بجز تحمل عواقب این بیماری ها توسط 
قشر میانسال و کهنسال نیست. لاجرم بهترین گزینه این است که، در کنار رسیدگی 
محدود به موارد اورژانس، عمده بودجه اختصاص یافته دولتی صرف ترویج اجتماعی 
سواد سلامت و پیشگیری از بیماری های دهان برای نسل آینده، و جلوگیری از تکرار 

و ادامه وقوع این بیماری ها در نسل حاضر شود.
وی گفت: البته اندکی از بیماری های دهان مثل بیماری های ناشی از حوادث، 
تصادفات و بیماری های مادر زادی تاحدودی غیر قابل اجتناب، ولی در عین حال با 

استفاده از علم و هنر دندانپزشکی قابل ترمیم خواهد بود.

یک متخصص سلامت دهان و دندانپزشکی اجتماعی  مطرح کرد

راهکار اصلی پیشگیری از پوسیدگی دندان

سه شنبه -هفتم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4434

 

محققان دانشگاه "ولز آبریستویت" قصد دارند در 
یک برنامه جامع با استفاده از گوشی های هوشمند و 

پهپاد به مقابله با مالاریا در این کشور بپردازند.
مبارزه با مالاریا پیشرفت های زیادی داشته است اما 
همچنان محققان معتقدند که کارهای زیادی مانده 
است که باید انجام شود تا این بیماری ریشه کن شود.
یکی از روش های معمول در مقابله با این بیماری 
استفاده از اسپری های ضد لارو پشه های مالاریاست. 
اما این روش  علاوه بر هزینه بالایی که دارد بسیار 
زمان بر است و امکان استفاده از این اسپری در تمام 
منطقه آلوده وجود ندارد و به همین دلیل همیشه 
بخشی از آلودگی باقی می ماند. محققان دانشگاه "ولز 
آبریستویت")Wales' Aberystwyth( در همکاری با 
سازمان مبارزه با مالاریای تانزانیا، قصد دارد با استفاده 
از پهپاد مناطق آلوده را که پشه های مالاریا در آنها زاد 

و ولد بیشتری دارند را مورد رصد قرار دهند.
دی.جی.  ۳ "فانتوم  پهپادهای  از  پروژه  این  در 
که  شد  خواهد  استفاده   )۳  DJI Phantom("آی
می تواند به راحتی یک دریاچه را در 20 دقیقه به طور 
کامل پوشش دهد و داده های آن طی چند ساعت 

مورد ارزیابی قرار بگیرد.
در قدم اول مناطق آلوده به صورت بهینه اسپری 
به  پهپادها  داده های  بعدی  قدم  در  و  می شوند 

گوشی های هوشمند داده می شود تا روند اسپری پاشی 
و پیشرفت کار مورد نظارت قرار بگیرد.

این روش نگرانی هایی را در رابطه با ساکنان محلی 
و همچنین حیات وحش منطقه ایجاد می کند که 
مسئولان اعلام کرده اند با استفاده از شبیه سازی هایی 
که انجام می شود تلاش می شود تا در صورت حضور 
به  سم پاشی  عملیات  مناطق  اطراف  در  حیوانات 
صورت بی خطری مدیریت شود و البته می بایست به 
ساکنین در رابطه با این برنامه آموزش ها و هشدارهای 

کامل داده شود.
مالاریا مهم ترین بیماری انگلی و یکی از مسایل 
مهم بهداشتی تعدادی از کشورها بخصوص کشورهای 

گرمسیری دنیا است.
 بیماری مالاریا با نام های دیگری چون پالودیسم، 

تب و لرز، تب نوبه و تب متناوب نامیده می شود.
این بیماری به صورت عفونت حاد در بیشتر موارد 
وخیم و گاهی طولانی و با ویژگی های تب متناوب و 
لرز، کم خونی و بزرگی طحال و گاه با ویژگی های ساده 
یا کشنده دیگر خودنمایی می کند. اهمیت این بیماری 
به خاطر شیوع زیاد و مرگ ومیر قابل توجه است. انگل 
مالاریا توسط یک تیره از پشه به نام آنوفل به انسان 
منتقل می شود که این تیره شامل چندین گونه است.

کلمه مالاریا یک کلمه ایتالیایی و به معنای هوای 
بد)Mal-Aria( است و منظور از آن تعریف بیماری 
ایتالیایی ها در  با ویژگی های تب متناوب است که 
گذشته وجود آن را ناشی از هوای بد و مناطق باتلاقی 
می دانستند. همواره با گرم شدن زمین، شیوع این 

بیماری افزایش می یابد.

حلقه هوش مصنوعی مشکل بد خوابی را مبارزه با مالاریا با پهپاد و گوشی هوشمند
برطرف می کند

در دنیا کم نیستند افرادی که به علل مختلف شب ها خواب راحت ندارند این افراد 
حالا می توانند با اختراع یک حلقه مبتنی بر فناوری هوش مصنوعی شب ها خواب 

بی دغدغه را تجربه کنند.
با قراردادن این حلقه به دور یکی از انگشتان از آن می توان برای کنترل و بررسی 

کمیت و کیفیت خواب شبانه استفاده کرد.
این حلقه Go2Sleep نام دارد و باید قبل از خواب از آن استفاده کرد. حلقه یادشده 
با استفاده از حسگرها و دیگر ابزار تعبیه شده در درون آن، الگوهای خواب افراد 

مختلف را بررسی و تجزیه و تحلیل می کند.
حلقه یادشده به خصوص برای رفع مشکلات ناشی از وقفه تنفسی در خواب 

مناسب است که یکی از مهم ترین عوامل بدخوابی در جهان محسوب می شود.
وقفه تنفسی در خواب یا Sleep apnea یک اختلال است که باعث توقف تنفس 
برای مدت کوتاهی در طول خواب می شود. این وقفه ها ۱0 تا ۳0 ثانیه طول خواهند 
کشید و در موارد شدید، می توانند صدها بار در هر شب تکرار شوند. شخص با 
احساس خفگی به دفعات مکرر از خواب می پرد، هر کدام از آنها می تواند تا 2 دقیقه 

نیز به طول انجامد و خود فرد معمولاً از آنها مطلع نمی شود.
Go2Sleep با استخراج اطلاعات مربوط به ضربان قلب، سطح اکسیژن خون، شدت 
و تعداد وقفه ها و میزان چرخش ها و حرکت های فرد در حین خواب گزارشی از 
وضعیت خواب هر فرد آماده و ارائه می کند که به پزشکان و متخصصان مراکز درمانی 
و بیمارستان ها کمک می کند علت اصلی بدخوابی هر فرد را تشخیص دهند و سپس 

درمان مناسب برای این امر را ارائه دهند.
وزن این حلقه تنها شش گرم است و می تواند اطلاعات مربوط به یک هفته خواب 
هر فرد را در خود ذخیره کند. این حلقه ضد آب و ضد ضربه است و قیمت آن که از 

می سال 20۱8 عرضه می شود 8۹ دلار می باشد.

کشاورزان چینی با پهپاد سمپاشی می کنند
گروهی از کشاورزان چینی ناوگانی از پهپادها را برای سمپاشی مزارع به کارگرفته 
اند. این پهپادها از راه دور کنترل می شوند و اطلاعات هر فرایند را در سیستم آنلاین 

ذخیره می کنند.
کشاورزان چینی برای افشاندن آفت کش در مزارع از پهپادها استفاده می کنند.

درهمین راستا گروهی از روستاییان مناطق مرکزی چین ۳0 دستگاه پهپاد برای 
از بین بردن  حشرات خریده اند. آنها قصد دارند کسب و کار تازه ای ایجاد کنند.

پهپادهای این ناوگان ساخت شرکت Da Jiang Innovation هستد که یکی از 
بزرگترین تولید کنندگان آن در چین به شمار می آید. گجت کشاورزی مذکور طبق 
برنامه ای مشخص مسیری تعیین شده را طی می کند. همچنین پهپاد مجهز به سه 
رادار در بخش های جلو، پشت و زیر دستگاه است. این رادارها از برخورد پهپاد با موانع 

جلوگیری و ارتفاع آن را تنظیم می کنند.
پهپادها از راه دور کنترل می شوند و می توانند ۱0 لیتر آفت کش را حمل کنند. 
کارآمدی آنها نیز به اندازه۱0 کشاورز برآورد شده که به طور سنتی آفت کش را به 

گیاهان اسپری می کنند.
 همچنین کشاورزان می توانند با در دست داشتن کنترل از راه دور در مزرعه 
حرکت و مسیر پرواز پهپاد را مشخص کنند. این مسیر به طور خودکار در سیستم 
آنلاین ذخیره می شود. سمپاشی دفعه بعد مزرعه و میزان سم مورد نیاز طبق 

اطلاعات موجود تعیین می شود.

محققان دانشکده پزشکی دانشگاه هاروارد می گویند دهانشویه باکتری های مضر برای 
تنفس داخل دهان را از بین می برد، اما استفاده بیش از حد از آن با افزایش خطر ابتلا به 

دیابت و پیش دیابت و چاقی مرتبط است.
یافته های یک مطالعه جدید نشان می دهد که استفاده از دهانشویه اغلب با خطر بالایی 
برای ابتلا به دیابت نوع 2 در افرادی که شرایط لازم را دارند، همراه است و احتمال ابتلا به 

بیماری متابولیکی را افزایش می دهد.
جدیدترین پژوهش محققان دانشکده پزشکی دانشگاه هاروارد نشان می دهد استفاده 
بیش از اندازه از دهانشویه ممکن است خطر ابتلا به دیابت را افزایش دهد.                                                
محققان در مطالعه جدید منتشر شده، داده های به دست آمده از بیش از ۹00 فرد 
دارای اضافه وزن یا چاق را که بخشی از مطالعات بزرگسالان "سن خوان" در پورتوریکو 

بودند، بررسی کردند.
"کامودی یوشیپورا" پژوهشگر از دانشکده بهداشت عمومی هاروارد و همکارانش 
دریافتند که شرکت کنندگانی که طی یک دوره ۳ ساله حداقل دو بار در روز از دهانشویه 
استفاده می کردند، در مقایسه با افرادی که کمتر استفاده می کردند ۵۵ درصد بیشتر در 
معرض خطر ابتلا به دیابت و پیش دیابت هستند. پیش دیابت وضعیتی است که در آن 

اگرچه قند خون تاحدودی بالاست، ولی بیمار همه ملاک های دیابت را ندارد. 
این در حالی است که گروه دوم ۳0 درصد در معرض خطر ابتلا به دیابت یا پیش دیابت 
بودند. محققان در مطالعه خود نوشتند: برآوردها پس از اضافه کردن فاکتورهای درآمد، 

تحصیلات، بهداشت دهان، شرایط دهان، اختلالات تنفسی خواب، رژیم غذایی )گوشت 
فرآوری شده، میوه و مصرف سبزیجات(، مصرف داروها، گلوکز ناشتا، CRP و غیره مشابه 
بود.  اکثر دهانشویه ها حاوی مواد کشنده باکتری هستند و به منظور جلوگیری از رشد 

باکتری ها در دهان که باعث ایجاد پلاک و تنفس بد می شوند، استفاده می شوند.      
در یک مطالعه در سال 20۱۶، محققان شواهدی را یافتند که یک دهانشویه می تواند 

باکتری های گنوره آ)عامل بیماری سوزاک( را در دهان و گلوی مردم کنترل کند.
محققان می گویند در حالیکه مایع ضد باکتری برای کشتن باکتری های مضر دهان 
مورد استفاده قرار می گیرد، می تواند همه میکروب های مفید که از ابتلا به چاقی و دیابت 
جلوگیری می کنند و نیز میکروب هایی که به بدن کمک می کنند تا اکسید نیتریک تولید 

کند، از بین ببرد.
اکسید نیتریک به تنظیم میزان انسولین بدن کمک می کند که نقش مهمی در تنظیم 

متابولیسم، تعادل انرژی و حفظ سطح قند در بدن دارد. 
"یوشیپورا" گفت: بسیاری از این مواد ضدباکتری در دهانشویه انتخابی نیستند. به عبارت 
دیگر، آنها باکتری های خاصی را هدف قرار نمی دهند و در اصل، این ترکیبات می توانند 

روی طیف وسیعی از باکتری ها عمل کنند.
محققان همچنین گفتند که با از بین رفتن باکتری های مفید در دهان ممکن است 
باکتری های مضر رشد کنند و بنابراین محدود کردن استفاده از دهانشویه تنها یک بار در 

روز توصیه می شود.  

افزایش خطر ابتلا به دیابت با دهانشویه!

طرح اولیه خودرویی در انگلیس رونمایی شده که با سرعت ۳20 کیلومتر برساعت 
حرکت می کند. این خودرو 2 میلیون دلار قیمت گذاری شده و تا 2020 ساخته 

می شود.
 قرار است تا 2020 میلادی خودروی پرنده NeoXCraft در انگلیس به پرواز درآید. 
این خودروی فناورانه با قیمت 2 میلیون دلار به فروش می رسد. سرعت خودروی 
پرنده مذکور به ۳20کیلومتر برساعت خواهد رسید و می تواند از جلوی درب خانه 
کاربر خود به پرواز درآید. در این طرح پروانه های روی خودرو در صورت تمایل کاربر 
به داخل جمع و به چرخ تبدیل می شوند. NeoXCraft با یک برنامه رایانه ای کنترل 
می شود و شرکت انگلیسی VRCO با همکاری دانشگاه دربی آن را طراحی کرده 
است.  سازندگان آن امیدوارند مدل های آتی به نرم افزارهای خودران مجهز شوند تا 

بدون راننده مسافران را در سراسر کشور جابه جا کنند.
با وجود آنکه خودرو 2 میلیون دلار قیمت گذاری شده اما تاکنون ۱00 نفر آن را 
سفارش داده اند. این شرکت قصد دارد نمونه هایی از این طرح را برای دریافت اجازه 

نامه های ملزوم بسازد. فرایند ساخت خودروهای نمونه ۱8 ماه طول می کشد.

خودروی پرنده ۲ میلیون دلاری ۲۰۲۰ ساخته می شود
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معاون اداره کل حفاظت محیط زیست ستان قم: 

سرانه تولید گازهای گلخانه ای در قم دو برابر 
میانگین جهانی است 

معاون فنی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: بر اساس محاسبات 
انجام شده و میزان مصرف سوخت های فسیلی در استان قم، سرانه تولید گازهای 
گلخانه ای در استان حدود هشت هزار کیلوگرم در سال بوده که تقریبا دو برابر 

میانگین جهانی است. 
سید احمد شفیعی در گفت و گو با  ایرنا افزود: شهر قم به لحاظ ساختار شهرسازی 
واجد سه ساختار عمده بافت آپارتمانی و بلندمرتبه سازی، بافت قدیمی و فرسوده 
و بافت کارگاهی و حاشیه نشینی صنعتی است که در هرکدام از این ساختارها نیز 
دارای رتبه های خاصی در کشور است، از این رو ساختار شهرسازی متضاد و آشفته 

ای را در این شهر شاهد هستیم. 
وی با اشاره به رویکرد توسعه ای شهر قم که علاوه بر توسعه مساحت، رشد ارتفاعی 
و افزایش تراکم را نیز شامل می شود، خاطرنشان کرد: در این میان بروز مشکلاتی 
از جمله کاهش سرانه فضای زیستی و تجهیزات شهری، تغییرات ریز اقلیم نقطه 
ای، افزایش آلودگی های محیطی، تشدید وارونگی هوا، ایجاد جزایر گرمایی و دیگر 

تاثیرات مخرب زیست محیطی دور از انتظار نخواهد بود. 
وی تولید انواع گازهای آلاینده در شهر قم به واسطه آمد و شد بسیار زیاد خودروها 
و موتورسیکلت ها، صنایع آلاینده و نیروگاه سیکل ترکیبی را مورد توجه قرار داد و 
گفت: مصرف سالانه بیش از 2 میلیارد مترمکعب گاز و حدود یک میلیارد مترمکعب 
سوخت مایع در حریم ۱۳ هزار هکتاری شهر قم، ترکیبات آلاینده گوناگونی را به 
هوای تنفسی ۱.2 میلیون تن از ساکنان این شهر با شرایط سنی، سلامتی و ژنتیکی 
متفاوت وارد می کند.  معاون فنی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان 
این که برای تثبیت مجدد گازهای گلخانه ای در قم و بازگشت آن به خاک نیازمند 
یک میلیون هکتار اراضی کشاورزی یا فضای سبز هستیم، خاطرنشان کرد: مهمترین 
عامل در کاهش آلاینده ها در محیط های شهری و سالم سازی هوای شهر، تخلیه 
مداوم آن از هوای تنفسی است که به وسیله باد و جریان های همرفت هوا به صورت 

افقی و عمودی امکان پذیر است. 
وی افزود: اهمیت ایجاد جریان های همرفت هوا در شهر، ضرورت تعیین ضرایب 
تخلیه هوا با مهندسی دو بعدی و سه بعدی شهری را در بازه های زمانی مختلف به 
خوبی نشان می دهد که از آن جمله می توان به طراحی مسیر خیابان ها، معابر و 
کوچه ها بر اساس الگوی باد غالب، در نظر گرفتن ضریب ارتفاع و سطح اشغال بناها و 

سازه های شهری و زون بندی بلندمرتبه سازی ها در شهر اشاره کرد. 
شفیعی در پایان با بیان این که پهنه های فضای سبز در شهرها نقش مهم و موثری 
در ایجاد جریان همرفت هوا، افزایش میزان رطوبت، مطلوبیت هوا و کاهش آلاینده 
ها و ریزگردها دارد تصریح کرد: در کلانشهر قم انجام مطالعات جامع زیست محیطی 
در راستای توسعه ساختار شهری و نیز طرح این موضوع در کارگروه ها و کمیته 
های فنی و تخصصی استان بسیار اهمیت داشته و باید مورد توجه جدی قرار بگیرد. 
عمده ترین گازهای گلخانه ای که ناشی از فعالیت های صنعتی بشر بوده و موجب 
افزایش گرمای زمین و تغییر اقلیم می شود، شامل گاز نیتروز اکساید، بخار آب، دی 
اکسید کربن، متان و اوزون بوده که در این میان سهم دی اکسید کربن از سایر عوامل 
ذکر شده بیشتر است که این گاز عموما ناشی از احتراق سوخت های فسیلی است. 

مدیرعامل شرکت شهر کهای صنعتی استان قم تاکید کرد 

ضرورت کاربردی کردن تعامل دانشگاه با صنعت 
دانشگاه پیام نور قم و شرکت شهرك های صنعتی استان با امضاء تفاهم نامه ای 
بر ضرورت کاربردی کردن تعامل دانشگاه با صنعت و همچنین رفع نیازهای علمی 

فعالان صنعتی و تولیدی استان  تاکید کردند.
مهندس امیر طیبی نژاد با اشاره به انعقاد تفاهم نامه ایی توسط شرکت شهرکهای 
صنعتی استان با دانشگاه پیام نور قم اظهارداشت: یکی از راههای برون رفت واحدهای 
تولیدی و صنعتی از فعالیت سنتی و غیر علمی که سبب هدررفت سرمایه و کاهش 
بهره وری است آشنایی با علم روز و بهره گیری از دانش و فن آوری و تحقیقات 

صنعتی است. لذا نگاه این شرکت به صنعت نگاهی دانشی و علمی است.
وی ارتباط فعال و غیر تشریفاتی مراکز دانشگاهی با صنعت و بکارگیری نیروهای 
جوان، خلاق و دانش محور را عاملی مهم در ارتقاء سطح بهره وری و تولید کالایی 
بازار محور برشمرد و خاطرنشان ساخت: در همین راستا این شرکت با ایجاد مرکز 
علمی کاربردی و تربیت نیروهای متخصص و کاردان در بخش فنی کمك های شایان 
توجهی به تامین نیروهای واحدهای صنعتی نمود ولی با توجه به محدود بودن 

امکانات نیاز است تا از ظرفیت های علمی و فنی موجود استان نیز استفاده شود.
مدیرعامل شرکت شهر کهای صنعتی قم یادآور شد: در این تفاهم نامه همکاری 
های پژوهشی و تحقیقاتی، آموزشی، خدمات آزمایشگاهی، حضور اعضاء هیئت علمی 
دانشگاه در بخش صنعت و رفع نیازهای تحقیقاتی و مطالعاتی، عارضه یابی واحدهای 

صنعتی و توسعه استفاده از فن آوری های نو و دانش بنیان بخوبی دیده شده است.
وی با بیان اینکه براساس این تفاهم نامه کلیه نیازهای اعلامی علمی واحدهای 
صنعتی در دستور کار پایان نامه های دانشجویی قرار خواهد گرفت افزود: بدنبال آن 
هستیم و آمادگی داریم تا در راستای این تفاهم نامه دفتر ارتباط دانشگاه پیام نور با 
صنعت در شهرك های صنعتی استان راه اندازی شود. دکتر محمدعلی حسینی رئیس 
دانشگاه پیام نور استان قم نیز در این مراسم طی سخنانی با تقدیر و مهم خواندن 
نگاه حمایتی و علمی شرکت شهرك های صنعتی استان قم به مراکز علمی و ضرورت 
تعامل دو مرکز مهم صنعت و دانشگاه تاکید کرد: در حال حاضر ۴0 درصد از ظرفیت 
علمی دانشگاه پیام نور قم به رشته های فنی و علوم پایه اختصاص یافته است که 

ظرفیت خوبی را پیش روی مراکز علمی و دانشگاهی قرار می دهد.

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبرداد

ثبت ۲37 مورد دو قلو زایی در قم
 مدیرکل ثبت احوال استان قم میزان ثبت دو قلوها از ابتدای سال جاری تا پایان 

آبانماه در این استان را 2۳۷ مورد اعلام کرد. 
خلیل مرادی افزود: همچنین در این مدت، تولد ۱۶مورد سه قلو و 2 مورد چهار قلو 

در استان قم ثبت شده است.
وی با اشاره به این که از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه، ۱۷هزار و 22۶ مورد 
نوزاد در قم متولد شد گفت: از این تعداد هشت هزار و 88۹ مورد پسر و بقیه دختر 
بوده است. وی ادامه داد: آمار تولد از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه نسبت به مدت 
زمان مشابه سال گذشته که ۱۷ هزار و ۶۳0 مورد بوده است، کاهش 2 درصدی را 
نشان می دهد. به گفته وی، در نام های پسران؛ علی، امیر علی، محمد حسین، امیر 
عباس و امیر حسین و در نام های دختران؛ فاطمه، زهرا، زینب، حلما و ریحانه جزو 
بیشترین نام های انتخابی توسط والدین بوده است. مرادی همچنین از کاهش 2 
درصدی آمار طلاق در قم از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه نسبت به مدت زمان 
مشابه سال گذشته خبر داد و گفت: در این مدت، 2 هزار و هفت مورد طلاق به ثبت 
رسیده است. وی گفت: سال گذشته، 2 هزار و ۴۵ مورد واقعه طلاق در استان قم رخ 
داده بود. مدیرکل ثبت احوال استان قم همچنین با اشاره کاهش ۱۵ درصدی آمار 
ازدواج در قم افزود: از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه، پنج هزار و ۶۴8 مورد واقعه 
ازدواج در این استان ثبت شده است در حالی که در مدت زمان مشابه سال گذشته، 
۶ هزار و ۶۶۵ مورد بود. مرادی با بیان این که سه هزار و8۴۵ مورد وفات در این مدت 
در استان قم به ثبت رسیده است گفت: این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
که سه هزار و ۶۳8 مورد بوده، افزایش ۶ درصدی را نشان می دهد. جمعیت استان 

قم در سرشماری سال ۹۵، یک میلیون و 2۹2 هزار و 28۳ تن اعلام شده است.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم:

تعدادی شال و کلاه پوستی در قم کشف و 
ضبط شد

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: در بازرسی از یک واحد تجاری 
در یکی از پاساژهای صفائیه قم، ۷ عدد شال و کلاه تهیه شده از پوست حیوانات 

کشف و ضبط شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، طیب احمدی 
در سخنانی اظهار داشت: تخلفات زیست محیطی شامل خرید و فروش جانوران 
وحشی زنده، صید شده و پوست و تاکسیدرمی آنها در فضای مجازی کاملا رصد شده 

و به محض مشاهده، مورد تعقیب و پیگیری قرار می گیرند. 
وی با اشاره به مشاهده آگهی فروش پوست جانوران وحشی در فضای مجازی، 
خاطرنشان کرد: در بازرسی از یک واحد تجاری در یکی از پاساژهای صفائیه قم، ۷ 
عدد شال و کلاه تهیه شده از پوست حیوانات کشف و ضبط شد و پرونده فرد متخلف 
پس از تکمیل اسناد و مدارک جهت رسیدگی به مراجع قضایی ارجاع داده می شود. 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم در پایان ضمن قدردانی از همراهی و 
هماهنگی مناسب نیروی انتظامی در انجام مأموریت ها و دستگیری متخلفان زیست 
محیطی در استان تصریح کرد: از همشهریان محترم درخواست می کنیم گزارش 
های خود از تخلفات زیست محیطی را با شماره های ۳2۶02۹8۱ و ۳۶۶۳۳2۹۹ 

در میان بگذارند.

بازی های اینترنتی غیربومی با استفاده از غفلت و ناآگاهی 
برخی از خانواده ها، ترفندهایی گوناگون را برای جذب کودکان 
و نوجوانان به کار می بندند و با طراحی برنامه هایی مهیج و 
تاثیرگذار بر تفکر و اندیشه آنان، فرد را در دام خود گرفتار می 

کنند. 
بازی های رایانه ای مخاطبان و مشتاقان بسیاری را در سراسر 
جهان به خود جذب کرده است و در برخی موارد چگونگی 
استفاده از این برنامه ها و محتوای آنها، چالش های فراوانی مانند 
ایجاد آسیب های روحی و روانی، تقویت حس پرخاشگری، انزوا 
طلبی، تنبل شدن ذهن، افت تحصیلی و ازخود بیگانگی را به 
دنبال دارد. در کنار مشکل های عنوان شده باید گفت بهره 
گیری درست و مفید از این فناوری به منظور سرعت بخشی 
و دقت در کارها و کمک به پیشرفت انسان مفید خواهد بود و 
سبب ایجاد مزیت هایی همچون آسان کردن فرآیند یادگیری، 

ارتقای مهارت ها زندگی و پرکردن اوقات فراغت می شود.
ضرورت توجه به بازی های اینترنتی و پیامدهای ناشی از آن 
باعث شد تا دیدگاه های »جعفر بای« پژوهشگر، آسیب شناس 

اجتماعی و استاد دانشگاه را در این ارتباط مرور کنیم. 
** بازی های اینترنتی و پیامدهای زیاده روی در آنها

بازی های اینترنتی بر پایه یک مدار، استاندارد و قاعده خاصی 
طراحی شده اند که برخی افراد به دلیل نوع ویژگی و شخصیت 
به افراط در این زمینه روی می آورند و قواعد بازی را رعایت 
نمی کنند و با زیاده روی در کاربرد آن، سبب بروز مشکل های 
فراوانی می شوند. مبنا و اصول بیشتر این بازی ها بر پایه خصلت، 
فرهنگ، روحیه، تفکر و اندیشه های بومی و محلی طراحی 
نشده است و بسترساز آسیب های اجتماعی بسیاری خواهد شد. 
متاسفانه جوانان و نوجوانان به جای آن که در معرض تشویق قرار 
بگیرند، سرکوب می شوند و چون که میدانی برای عرضه کردن 
توانایی های خویش مشاهده نمی کنند، به این این بازی ها می 

پردازند و به طرف آنها جذب می شوند.
** استفاده ابزاری از احساسات بازیگران در بازی های 

رایانه ای
برخی از بازی ها مانند نهنگ آبی از احساسات و عواطف 
بازیگران استفاده ابزاری می کنند و با توجه به نقاط ضعفی که در 
روند شخصیتی افراد به وجود آمده است از این مساله در جهت 
خواست خود بهره می برند به طور مثال نوجوان، تمایل دارد تا 
برپایه ویژگی ها و خصلت های خویش دیده و از طرف دیگران 

تشویق شود و اگر این اتفاق نیافتد، نوجوان سرخورده خواهد شد 
و این بازی شرایطی را مهیا می سازد تا این نقاط ضعف به روشی 
کاذب پاسخ داده شود و این پاسخ ها و پوشش های پوشالی 
باعث افزایش اشتیاق و گرایش به این بازی در این گروه از افراد 
خواهد شد و همین که فرد این بازی را آغاز می کند بازی طوری 
طراحی شده است که هنرمندانه بازیگر را شکار می کند و مرحله 

به مرحله او را به همراه خود پیش می برد.
** بازی های اینترنتی و پاسخگویی به نیازهای 

عاطفی و روانی
برخی از بازی های اینترنتی از جمله نهنگ آبی به گونه ای 
است که تمام خلاء ها، عقده ها، کمبودها و نقاط ضعف بازیگران 
را که در زندگی با آنها روبرو بوده اند، پوشش می دهند و از آنها 
بهره می برند و در حقیقت این برنامه ها با احساس ها و عواطف 
بازیگر طوری بازی را هدایت می کنند که فرد به وسیله پاداش 
های درونی، دریافت های احساسی خود را مثبت ارزیابی و تمام 
نیازها و کمبودهای خود را از آن دریافت می کند. باید تلاش 

کرد تا بازی هایی برپایه فرهنگ و اندیشه دینی و بومی طراحی 
شود. بازی های وارداتی این چنینی به دلیل اختلاف های قومی 

و فرهنگی، نمی تواند پاسخگوی نیازهای جوانان ایرانی باشد. 
** آسیب های جسمی و روحی؛ ارمغان بازی های 

اینترنتی مخرب
این بازی ها آسیب های جدی جسمی، روحی و روانی را به 
بازیگر تحمیل می کند و به لحاظ جسمانی روند رشد را مختل 
می سازد و از نظر روحی افراد را انزوا طلب و گوشه گیر پرورش 
می دهد. برخی از بازی ها به گونه ای طراحی شده اند که از 
بازیگر فردی تهاجمی و آشوبگر به وجود می آورد. خانواده ها باید 
از فرزندان خویش به درستی مراقبت کنند تا بدانند چه نوع بازی 
های انجام می دهند. باید برای جوانان در عرصه هایی همچون 
زمینه های ورزشی و اجتماعی، شرایط مطلوب پاسخگویی به 
نیازهای آنان در نظر گرفته شود. وقتی که این نوع تمایل های 
احساسی جوانان پاسخ داده نشود، افراد گمشده های خود را در 

این بازی ها جست وجو خواهند کرد.

**ضرورت نظارت دقیق بر محتوای بازی های 
اینترنتی

هیچ گونه نظارتی بر کیفیت و استاندارد بازی های اینترنتی 
وجود ندارد، البته نظارت مستقیم توصیه نمی شود بلکه می 
بایست خانواده ها، مدرسه ها و نهادهای فرهنگی بر این مساله 
که چه نوع بازی هایی در اختیار کودکان قرار می گیرد، آگاهی 
داشته باشند و آنها دچار نوعی رهاشدگی نباشند. آزادی بی 
اندازه، مشکل هایی را برای افراد به بار می آورد، بنابراین باید بر 
محتوای بازی ها به طور غیر مستقیم نظارت شود و افرادی که 
مبادرت به طراحی و تولید اینگونه بازی ها می کنند، این کار را 
متناسب با فرهنگ و هویت ملی انجام دهند تا کودکان و نوجوان 
با خیالی امن به بازی بپردازند. »امان الله قرایی مقدم« آسیب 
شناس اجتماعی نیز درون گرایی و انزواطلبی را از جمله آثار و 
پیامدهای بازی های اینترنتی عنوان می کند و در این باره می 
گوید: برخی از جامعه شناسان تاثیر برخی از بازی های رایانه ای 
را بر روند رشد افراد مثبت ارزیابی کرده اند اما بعضی استفاده 
های نادرست از فضای مجازی و بازی های اینترنتی را سبب 
بی توجهی افراد به اطراف خود دانسته اند و دیگر اینکه به جای 
نشاط و شادی، درون گرا و انزواطلب می شوند و این مساله 
نوجوانان و جوانان را به طرف بازی هایی خطرناک از جمله نهنگ 
آبی که سرانجام فرد را به اعمالی مانند آسیب رساندن به خود، 
خودکشی و دیگر آسیب های اجتماعی سوق می دهند که این 

به معنای نوعی اعتراض به وضع موجود است.
**بازی های اینترنتی و افزایش ناامیدی در جامعه

استفاده از این گونه بازی های اینترنتی به بی اعتمادی در 
جامعه دامن می زنند و ناامیدی و یاس را در میان جوانان رواج 
می دهند و افراد را از فرهنگ خود دور و با ایجاد بیگانه پرستی 
در جامعه، غرب را به عنوان مدینه فاضله و آرزوی جوانان ترسیم 

می کنند.
**پاسخ به نیاز جوانان؛ راهکاری موثر در هدایت آنها

اعتقادهای دینی  بریده و  با جامعه  افراد  پیوند  زمانی که 
و مذهبی آنها کمرنگ شود، آنگاه فرد به درون خود فرو می 
رود و به وسیله بازی هایی مانند نهنگ آبی به نیازها و خواسته 
های خود پاسخ می دهد و حتی تا مرز خودکشی پیش می 
رود. پاسخ به نیازهای اساسی نسل جوان، انجام دادن مناسک 
مذهبی، تشویق به ورزش و دیدار با اقوام و خویشان می تواند به 

در امان ماندن جوانان از این دام ها کمک کند.

دام بازی های اینترنتی غیربومی وغفلت خانواده ها 

اصغر احمدی* 

ایران یکی از ده کشور بلاخیز جهان است. زلزله و سیل در صدر این بلایای 
طبیعی هستند. 

مستندات نشان می دهد که از سال ۱۳0۹ تا ۱۳۹۶، 20 زلزله ی شدید در 
ایران رخ داده است که کم ترین شدت آن ها ۵.۶ ریشتر در بم بود که با ۴۱ هزار 
کشته)از قضا بیش ترین تلفات انسانی را( داشت و شدیدترین شان در سال ۱۳۵۱ 
نیز ۹.۶ شدت داشت که در منطقه ی قیر فارس، ۴ هزار کشته برجای گذاشت.

آمارها نشان می دهد که هر ۴.۳ سال یک زلزله ی مهیب، کشور را به لرزه 
درآورده است و در پس هر زلزله ای، تعداد زیادی بی خانمان و داغدار شده اند.

چند سالی پس از نخستین زلزله ی بزرگ قرن اخیر، دانشگاه تهران پا گرفت و 
هنوز عمرش از یک دهه نگذشته بود که سر و کله ی درس های علوم اجتماعی 
در دانشگاه ظاهر شد و نهایتا رشته ی علوم اجتماعی رسما شکل گرفت. از 

آن زمان تا کنون بیش از ۶0 سال می گذرد و عده ای کماکان بر این نظرند 
که نه تنها علوم اجتماعی بلکه همه ی علوم انسانی، علومی، غربی، سکولار، و 

غیرکاربردی اند. 
زلزله ی بم شاهد خوبی برای نقض این ادعاست. طی آن زلزله یکی از جامعه 
شناسان کرمانی به نام سیامک زند رضوی به همراه همسرش رویا اخلاص پور، 
ضمن مستند کردن لحظه به لحظه ی وقایع بم و انتشار آن در نشریه شوراهای 
محله های بم از فروردین 8۳ تا فروردین 8۷ در همه کوشش های مردمی برای 
بازسازی بم مشارکت فعال داشتند. این نوع از مشارکت جامعه شناسی در فهم 
و بازسازی مناطق آسیب دیده برگرفته از نوعی از جامعه شناسی به نام »جامعه 
شناسی مردم مدار« است. جامعه شناسی در جریان واقعه ی مذکور نشان داد از 
قابلیت خوبی برای فهم دردهای مردم و کابردی کردن یافته های خود برخوردار 

است.
حال نوبت آزمون قابلیت جامعه شناسان غرب کشور در فرایند بازسازی زلزله 

ی کرمانشاه است. استان های کرمانشاه، ایلام و کردستان از پتانسیل بسیار بالایی 
در زمینه ی علوم اجتماعی و جامعه شناسی برخوردارند)به این سه استان، می 
توان، همدان، لرستان و آذربایجان غربی را هم افزود(. هر سه استان، گروه علوم 
اجتماعی دارند و هر سه استان فارغ التحصیلان کم مانندی در مقطع دکتری و 
کارشناسی ارشد دارند. از آن ها و ما انتظار می رود به مسئولیت اجتماعی خود 
در این زمینه عمل کنیم؛ در مناطق زلزله حضور داشته باشیم، تجارب خود را در 
جلسات هم اندیشی به اشتراک بگذاریم، درپی فهم و درک و حل مشکلات زلزله 
زدگان باشیم، به سازمان های رسمی، پیشنهادهای راهگشا ارائه کنیم و برای 
ساماندهی نهادهای مردمی آستین بالا بزنیم.  زلزله در کنار همه ی پیامدهای 
ناگوارش، فرصتی مناسب برای پیوند جامعه شناسی آکادمیک با عامه ی مردم از 
طریق کانال »جامعه شناسی مردم مدار« است. این فرصت را دریابیم! البته این 

وظیفه ی همه علوم انسانی است.
*جامعه شناس

زلزله و رد فرضیه غیرکاربردی بودن علوم انسانی






